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MARI BORSKI H ŠTUDENTOV

Namesto uvodnika

P ri to likih  časopisih, ki izhajajo, se 
je  bilo pravzaprav težko  odločiti 
še za enega. V eliko sm o o tem  

prem išljeva li, razpravljali na sejah in  
se pogovarjali z drugim i tovariši, do
k ler  nism o na 5. redni seji Odbora Z ŠJ  
na  m ariborskih  v iš jih  šolah sklenili: 
potrebno je  glasilo, naša katedra.

Zakaj?
Razlogov je  več, ugovora pa skoraj 

nobenega, vsa j v M ariboru ne. V  zap i
sn ik u  Odbora Z S J  v  M ariboru je  po
m em b en  predvsem  en razlog: nam en  
časopisa je  m očnejša povezava m ed  
študen ti, rednim i in  izrednim i, razgi- 
banje družbeno-političnega, kulturnega  
in  družabnega ž iv ljen ja  m ariborskih  
študen tov  in  — če bo uspelo  — tud i 
ostalih  m ariborskih  prebivalcev.

Res je , samo 3000 nas je: 800 rednih  
in  2200 izrednih  študentov. Toda m ladi 
sm o, polni m isli, m ladih  m isli! In  zakaj 
bi naj naša m išljen ja , naši problem i, 
uspeh i in  neuspehi ostali last posam ez
n ik o v  ali posam eznih skupin? N aj bodo 
gledanja in  dejavnost predm et razprav, 
izpodbud ali k r itik  vseh  nas študen tov  
in  vse naše družbene skupnosti.

Š tu d ijsk i program  na vseh šolah je  
izredno zahteven , obsežen in  terja  od 
š tu d en to v  mnogo naporov in  jim  jem lje  
m nogo časa, tako da za m edsebojne se
s tanke n i skoraj m ožnosti. Spoznavam o  
se v  šoli, na cesti, toda to so le bežna  
srečanja; svo jih  razm išljan j, m n en j in  j 
pogledov si tako nism o m ogli razložiti. I

R azum ljivo  je, da tud i M ariborčani \ 
n im a jo  vpogleda v naše, tako štud ijsko  
ka ko r tud i organizacijsko delo ter naše 
ž iv ljen je  sploh. S tem  časopisom bo to 
omogočeno.

Za vse š tuden te  bo poleg splošnih in 
form acij zelo zan im iva  in  potrebna tudi 
stran  objav, k je r  bodo šole ob javlja le  
vsa  svoja sporočila. T udi upravam  šol 
bo naše glasilo v  veliko  pomoč. Tako  
bodo izredni š tuden tje  lahko prebrali 
vsa obvestila  v  enem  časopisu in  jim  
jih  ne bo treba loviti iz vseh  mogočih  
v iro v .

To je  n eka j razlogov, k i so nas p r i
pravili do tega, da smo ustanovili svoj 
časopis, čeprav izdajajo naši kolegi v 
L jub ljan i, ki so tud i sam ostojna orga
nizacija, že časopis. Slišali sm o pred 
loge, da bi se vk lju č ili v  ljub ljansk i ča
sopis; ker pa  bi bila potrebna v  ta na 
m e n  skoraj ista finančna sredstva, smo  
m orali upošteva ti dejstvo , da je  M a
ribor močno industrijsko  m esto in  im a  
lepe perspek tive  tud i ko t un iverzitetno  
m esto  in  m u  je  torej potreben lasten  
š tu d en tsk i časopis in  novinarski kader.

Tako smo se odločili za ustanovitev  
lastnega časopisa, k i naj bo katedra  
vseh  naših prizadevanj — pri katerih , j 
kot sm o prepričani, nas bodo podprli 1 
vs i m ariborski š tuden tje  s prispevk i, 
predlogi in  m nenji.

Sodelovanje
pri učnih  programih

Mika Tripalo na okrajni mladinski konferenci v Mariboru -  14 
študentov-delegatov -  študent izvoljen v okrajni komite in se
kretariat okrajnega komiteja LMS -  ZŠJ je kolektivni član LMJ 
-  Naš razgovor s predsednikom CK LMJ Miko Tripalom
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D N EV N I R ED :

1. SVEČANA O TV O RITEV  IN  PO ZD R A V 
N I GOVORI

2. R EFER A T

— Naloge organizacije LMS v okra
ju in njen nadaljnji razvoj.

3. DELO PO  K O M ISIJA H

— V vseh komisijah so sodelovali 
tudi študentje. Zanimive in obsežne 
razprave so poudarile:

•  potrebna je povezava med klubom  
mladih proizvajalcev in mladih zadruž
nikov s študenti. Študenti bi s tem  
spoznali praktične izkušnje, klubom pa 
nudili teoretično podlago,

•  nujno je sodelovanje pri izdelavi 
učnih programov, ker bi programi ver
jetno pridobili na sodobnosti in prak
tičnosti,

•  potrebno je idejno-vzgojno usmer
janje učnih programov,

•  zaželeno je večje sodelovanje v 
šolskih odborih,

•  skrbeti je treba za obsežno in pra
vočasno obveščanje o delu šolskih od
borov,

•  bodoča počitniška praksa bi naj 
potekala s sodelovanjem kluba mladih 
proizvajalcev in mladih zadružnikov,

•  pri idejno-vzgojnem delu je treba 
iskati novih in neposrednih oblik,

•  še bolj kot doslej razširiti idejno 
in vzgojno delo, kajti mladina dobiva 
z razvojem demokracije vedno nove na
loge,

0 Marksistična tribuna kot idejno- 
vzgojna tribuna mora čimprej in čim  
obsežneje zajeti izobraževanje mladih 
ljudi,

•  društvena dejavnost naj se razvije 
na vseh interesnih področjih mladine,

0 društvena dejavnost naj bo bolj 
elastična kot doslej in naj zajame čim 
širši krog mladine,

0 obveščanje mladine mora biti te
m eljitejše in hitrejše.

4. R A ZPR A V A  O PO R O Č IL IH  OK LMS 
M A RIBO R, K O M IS IJ K O N FER EN C E IN  
S K L E P I

Sodeloval je  tud i predsednik  CK LM J 
M ika Tripalo. Uvodom a je  poudaril, da 
je  treb a  p ri delu z m ladino upoštevati 
v sestranost in da je  lahko področje dela

gato. M ladina si m ora predvsem  sam a 
prizadevati, da bodo n jene želje upo
števane, da bo dosegla določen vpliv  
p ri odločanju p ri važnih  družbenih  
vp rašan jih  in  podobno. D ejal je, da 
p redstav lja  L judska m lad ina v  našem

vprašanje je  bilo, ali bomo sam ostojni 
in  ali bi naj bili vezani na U niverzitet
n i odbor v  L jub ljan i — nam  je  M ika  
Tripalo odgovoril, da ta razm erja  danes 
sicer še niso urejena, da pa je  v da
našnji dobi, v  dobi čim  večje decentra-

Tudi študentje smo bili na okrajni mladinski konferenci
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družbenem  živ ljen ju  p rav  tako močno 
zavestno silo, kot so Zveza kom unistov, 
Socialistična zveza, sind ikalne o rgani
zacije in  tako dalje. Vsako podcenjeva
n je  m ladine lahko zato sam o škoduje 
skupnim  prizadevanjem .
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5. PO R O Č ILO  R E V IZ IJS K E  K O M ISIJE

6. R A Z R E ŠIT EV  OK LM S M A RIBO R IN  
R E V IZ IJS K E  K O M ISIJE

7. VOLITVE
— Za predsednika OK LMS Mari

bor je bil ponpvno izvoljen Zoran Sti- 
plošck, za sekretarja pa Roman Tan- 
cer. V okrajni komite je bil izvoljen  
tudi en študent in na prvi seji komiteja 
izvoljen tudi v sekretariat okrajnega 
komiteja.

8. Z A K L JU Č K I K O N FEREN CE
— Delegati so poslali dve pozdravni 

brzojavki: predsedniku Titu in pred
sedniku IS LRS Mihi Marinku, pro
testno pismo v zvezi z umorom pred
sednika Lumumbc pa so poslali VS Or
ganizacije združenih narodov.

Razgovor s predsednikom CK LMJ 
Mikom Tripalom

V odm oru konference smo zaprosili 
predsednika  CK LM J M ika Tripalo, se
kretarja  ideološke kom isije  Vujčiča in  
novega predsednika  OK LM S Maribor 
Zorana Stip loška  za razgovor s pred 
sta v n ik i naše m ariborske študen tske  
organizacije. Razgovor je  bil zelo pri
srčen in  in form ativen .

Ko smo govorili o odnosu naše orga
nizacije do naših kolegov v  L jub ljan i —

lizacije sam ostojnost — vsa j praktična  
sam ostojnost — sam o pohvalna, zato je  
tud i naš časopis, je  dejal M ika Tripalo, 
(naši ljub ljansk i kolegi so nam  ga nam 
reč p rija te ljsko  in  tud i uradno odsve
tovali) v  te j dobi samo stvar napredka, 
saj bomo tako zadostili te žn ji čim  bolj
šega in  širšega in form iranja  ljudi, in  
predstavlja  s tem  torej tud i način obli
kovanja  človeka.

M ika Tripalo nam  je  tud i objasnil, 
kakšen  je  novi predlog o štipendijah  
oziroma štipendiranju . Š tipend ije  bodo 
verje tno  v  ob liki posojila kakšnega f i 
nančnega organa, mogoče banke, s tem  
da študentom , k i bi šolo ali fa ku lte to  
opravili z  odličnim  ali prav dobrim  
uspehom , ne bi bilo treba vračati š ti
pendije. Izposojevalna doba in  višina  
štipendije  bi bili poljubni.

AKCIJA ZA POMOČ ALŽIRSKIM 
OTROKOM

Sedmo leto osvobodilnega boja alžir
skega naroda je zahtevalo že ogromne 
žrtve: 1 milijon mrtvih, 700.000 v kon
centracijskih taboriščih in 400.000 v  iz
gnanstvu. Begunci, med katerimi je več 
kot polovica otrok izpod 12 let, nimajo 
osnovnih potrebščin za življenjski ob
stoj — mnogi niti kruha. Vsak dan 
umre veliko otrok od lakote in bolezni.

Potrebna jim je nujna pomoč.
TOVARIŠ!
Pridruži se tej človekoljubni akciji!
Rešimo življenje alžirskim otrokom!
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Iz dela naših organizacij
Tesna povezava 

s FAGV v Ljubljani
Š tudentsk i odbor je  v  tesn i povezavi 

s š tudentsk im  odborom  agronom ske fa 
ku lte te  v L jub ljan i, s ka terim  skupno 
rešu je jo  razne problem e, predvsem  v  
zvezi s po trebnim i učili, strokovno li
te ra tu ro , specializacijo itd. O dbora sta  
im ela dva skupna sestanka, in  s icer 
enega v M ariboru  in enega v L jub ljan i. 
Na sestanku  vseh študentov  šole so  
razprav lja li o zakonu o visokem  šolstvu, 
referen t je  bil d irek to r šole ing. Josip- 
B utinar. U stanovljeni so bili tr ije  sveti 
oddelkov, ki jih  sestav ljajo  po t r i je  
člani. Iz teh  se je  fo rm iral svet le tn ika, 
ki im a 7 članov: 6 študentov  in 1 p ro 
fesor. Na šoli so že začeli zb ira ti p r i
jav e  za študentovsko delovno brigado;, 
do sedaj se je  prijav ilo  že 14 študen 
tov, p rijave  pa še zbirajo. Ideološko po
litična kom isija je o rganizirala svo
bodno katedro , v okviru  ka te re  bodo 
organizirali p red av an ja  o ak tua ln ih  
strokovnih  vp rašan jih . Športna kom i
sija  je  u red ila  telovadnico, ki je  š tu 
dentom  d v ak ra t tedensko na razpolago.

Študijski problemi

Š tuden tska organizacija na šoli se je  
predvsem  osredotočila na izdajan je 
sk rip t in d ruge neposredne š tud ijske  
naloge. N ekaterim  študentom  so pom a
gali reševati socialne težave.

organizacij pa so obljubili študentom  
vso pomoč.

B ančni oddelek na šoli pa je  o rgani
ziral strokovno ekskurzijo  v Zavod za 
izdelavo bankovcev v Beogradu.

študijski krožki

Študentsko  organizacijo  so u stano 
vili 8. ap rila  m inulega leta. Z arad i ne
običajne s tru k tu re  študentov, članov 
ZSJ (saj je  bilo preko 90 odstotkov vseh 
študentov v rednem  delovnem  odnosu), 
je  bilo delo študen tske organizacije zelo 
otežkočeno in se je  osredotočilo p red- 
vsem_ na organizacijska vprašan ja. 
Združenje je  organiziralo sem inar iz 
m atem atike, k a jti mnogi m ed slušate
lji že več le t niso hodili v  šolo ali pa 
niso imeli p rim erne ' predizobrazbe. Se
m inar so vodili honorarn i p redavate lji 
— največ profesorji. Pozneje so orga
n izirali še sem inarje  za stro jno  risanje, 
fiziko in statiko. P ri organizaciji sem i
n arjev  je  organizaciji povzročalo velike 
težave finančno vprašan je, saj je  bilo 
p redavate lje  treba p lačati. Zato so sk le
n ili izdati brošuro z navodili za raču 
nan je  z logaritm ičnim  računalom , k i bo 
koristila  študentom  in  tud i drugim . Z 
oglasi v b rošuri bi naj rešili finančno 
vprašan je  tiska. B rošuro je  napisal š tu 
den t M arjan  Logar.

V drugem  sem estru  so p rav  tako  o r
ganizirali več štud ijsk ih  krožkov, ki so 
jih  to k ra t vodili študen ti sam i in le p ri 
nek a te rih  so pom agali profesorji. Z no
vim  sem estrom  se je  tud i zelo sprem e
nila s tru k tu ra  slušateljev. Š tuden ti so 
sedaj večinom a m ladi, še nezaposleni, 
k i im ajo več časa in  volje do dela v 
študen tsk i organizaciji.

P o jav il pa se je  nov problem  — v k lju 
čevanje izrednih  študentov  v š tu d en t
sko organizacijo, vendar tega š tu d e n t
ska organizacija še ni uspela rešiti.

U N IV ER ZA  M EDNAROD NEGA  
P R IJA T E L JS T V A

Na U niverzo m ednarodnega p ri
ja te ljs tva  v  M oskvi se je  p rija 
vilo  25.000 kandidatov iz 70 držav. 
Sprejeli pa so le 500 študentov, 
ki sedaj ob isku je jo  tečaj ruskega  
jezika . Predvidevajo , da bo v  
tem  le tu  študiralo na te j u n iver
zi okoli 4000 do 5000 študentov.

Izredna skupščina mariborskih študentov

R a z š i r j e n i  o d b o r  v i š j ih  š o l

Pomanjkanje 
prostorov

VTS . . .  večinoma mladi

»V ZAČETKU SMO IM ELI VELIKE 
TEŽAVE,« prav ijo  n a  VSŠ. To je  tud i 
razum ljivo, saj so običajno tud i d ru 
god največje  težave v  prvem  le tu  de
lovanja. P rostorov še nim ajo, vendar se 
je  na šoli razvilo tesno sodelovanje m ed 
študenti, upravo  šole in  profesorji. 
Skupno rešu je jo  štud ijske problem e. 
N ekateri p rofesorji so že napisali sk rip 
ta, drugi pa jih  še pišejo. V bolnišnici 
so si uredili svoj inštitu t, k je r  im ajo 
vsa učila in lahko tam  tud i štud ira jo . 
Š tudentska organizacija tesno sodeluje 
z ZK in Delavsko univerzo v splošni 
bolnici, k je r  poslušajo š tu d en tje  s tro 
kovna in politična p redavanja . Med 
š tuden ti je  tud i mnogo zan im anja za 
p red av an ja  v okviru  m arksistične t r i 
bune.

Na VKŠ imajo ciklostil

N ovem bra 1960 je  bila ustanovna  
skupščina  Odbora m ariborskih  v išjih  
šol. Skupščina, ki so jo sestavlja li dele
gati Z družen j študen tov na posam eznih  
v iš jih  šolah, je  izvolila  11 članov od
bora. Poleg teh  vo ljen ih  članov odbora 
so po svo jem  položaju člani odbora 
tud i predsedniki združen j. K m alu  je  
odbor prišel do ugotovitve, da im a to 
liko  področij dejavnosti in  toliko dela, 
da so bili posam ezni člani odbora p re
obrem enjen i in  da bi jih  organizacijsko  
delo oviralo pri študiranju .

Zaradi tega se je  pokazala nu jnost, 
razširiti odbor na 15 članov, tako  da bi 
na področjih, k jer  je  delo obsežnejše, 
lahko delala vsaj dva tovariša in  bi delo 
tako  razdelili.

Skora j v  istem  času je  Odbor Z ŠJ  
m ariborskih  v išjih  šol ostal brez 
dveh  članov: S ilvester Derganc je  m o
ral v  bolnišnico, M arko D ular pa je  
m oral zapustiti Višjo kom ercialno šolo.

Vsi ti pojavi so zah tevali sk lic  iz 
redne skupščine, k i naj seznani člane 
Z veze študen tov z  dosedanjim  delom  
odbora in  z razlogi D ularjevega odhoda. 
Na izredni skupščini naj bi izvolili tudi 
nove člane Odbora Z Š J  m ariborskih  
v iš jih  šol.

Skupščina, k i se je  je  udeležilo okoli 
80 delegatov združen j, p redstavn ik i 
profesorjev in  predstavn ik i OK L  MS, 
je  bila 25. januarja in  je  zasedala n e 
ka j nad 2 uri. Vodil jo je  podpredsed
n ik  odbora Salko Bajram agič.

Poročilo o delu odbora je  prečital 
Vlado Golob. Pri drugi točki je  sk u p 
ščina obravnavala žalostni prim er b iv 
šega predsednika  Dularja. P redstavnik  
Združenja  študentov na V K Š Lojze V r
tačn ik  je  povedal, zaka j je  m oral Dular 
zapustiti Višjo kom ercialno šolo: fa lz i-  
fic ira l je  potrdilo o opravljenih  izp itih  
z Ekonom ske fa k u lte te  v  L jubljan i, s 
ka terim  se je  hotel izogniti polaganju  
treh  izp itov, k i so m u  še m anjka li, da 
bi izpolnil pogoje za vpis v  četrti se
m ester. Četudi je  treba priznati, da je  
bil Dular ves čas, kar je  bil v  M ari
boru, zelo delaven, sta vendar osnovna 
organizacija Z K  na V K Š in  Združen je  
študen tov na V K Š  sklenila , da Dular 
ne m ore biti več  n ju n  član.

Ob tem  se je  v  razpravi pojavil tud i 
problem  preobrem enjenosti funkcionar
jev . M ed razpravo k p rv i točki in  pa 
pod točko razno je  izredna skupščina  
obravnavala še n eka j problem ov iz te 
kočega dela odbora in  posam eznih  
združen j: anketo, podporo socialno šib
k im  kolegom, nam en  in  naloge našega 
časopisa, brigado m ariborskih  š tuden 
tov.

Izredna  skupščina je  izvolila 5 novih  
članov odbora, tako da sedaj sestav
ljajo Odbor Z Š J  m ariborskih  v išjih  šol 
naslednji tovariši: Franc Anderlič
(VAŠ), Salko Bajram agič (VSŠ), Janez 
Dolinar (VTŠ), V ekoslav Fekonja (VPŠ), 
Vlado Golob (VKŠ), Š te fa n  H orvat 
(VA Š), M arko Jordan (VTŠ), A lo jz K r i
vec  (VKŠ), M ustafa K ubaševič (VSŠ),

M arjan Logar (VTŠ), Savo M ihajlovič 
(VAŠ), M arjan S im ič (VKŠ), Aco S ta n 
kovič (VSŠ), L judm ila  Valant (VPŠ) in  
Franjo V izjak  (VKŠ). Torej so v  od
boru zastopani iz V išje kom ercialne  
šole 4 odborniki, iz V išje tehn iške  šole, 
agronom ske in  stom atološke šole po 3 
odborniki in  iz V išje pravne šole 2 od
bornika.

Odbor bo deloval v  sedm ih kom isijah:
•  za idejno-vzgojna
•  socialno-ekonom ska
•  štud ijska
•  ku lturna
•  športna vprašanja
•  kom isija  za m ednarodne stike  in
•  kom isija  za tisk  in  propagando

Delo v komisijah

Na redni skupščini Š tudentske orga
nizacije na šoli 17. novem bra lan i so se 
š tuden tje  dogovorili za sm ernice bodo
čega dela, ki se bo odvijalo predvsem  
preko komisij, ka terim  bi naj b ili v  po
moč oddelčni sveti. Na sestankih  po
sam eznih oddelkov — prisostvovali so 
jim  tud i p redsto jn ik i oddelkov — so 
obravnavali specifične problem e oddel
kov, se seznanili s p redm etn ik i oddel
kov in izvolili oddelčne svete.

Š tud ijska kom isija je  redno sodelo
vala  p ri preg ledovanju  skrip t, poleg 
tega je  o rganizirala sem inar iz politične 
ekonom ije za p rv i le tn ik . Uspelo ji je  
tu d i pridobiti prosto  predavalnico  za 
štud ijsko  sobo, k je r  lahko š tuden tje  v 
m iru  štud ira jo .

Š portna  kom isija je  o rganizirala v 
m esecu decem bru sim ultanko  znanega 
šah ista  velem ojstra  Bore Ivkova in 
m ojstrskega k and ida ta  Lea Guzla, v ja 
n u arju  pa znanega m ariborskega šah i
sta  p rofesorja dr. Nemca.

Od oddelčnih svetov je  posebno do
bro  deloval oddelčni svet oddelka za 
tu rizem  in gostinstvo, k i je  p rip rav il s 
svojim  predsto jn ikom  posvetovanje o 
problem ih š tu d ija  in o bodočnosti ab 
solventov tega oddelka. Posvetovanja 
so se udeležili tud i p redstavn ik i T u ri
stične zveze LRS, G ostinske zbornice 
LRS, K om pasa in O kra jne  tu ristične 
podzveze. Pogovor je  bil obojestransko 
zelo koristen. P redstavn ik i tu rističn ih

Seminar Okrajne delavske univerze za mladinske predavatelje, ki je obsegal 35 ur 
predavanj in praktičnega dela, je v štirih dneh od 4. do 8. februarja seznanil 
27 udeležencev iz vsega mariborskega okraja z osnovnim znanjem, ki je potrebno 
predavateljem pri delu z mladino. Udeležili so se ga tudi štirje študentje mari

borskih višjih šol



Mariborski študentje v luči rezultatov ankete

Spol, leta, stanovanja in...
U stanovna skupščina O dbora m ari

b o rsk ih  v išjih  šol je  sklenila, da je  tre 
b a  takoj izvesti anketo, k i bi obrav
navala  predvsem  socialno-ekonom sko 
problem atiko in  bi naj pokazala, kakšn i 
so  ob jek tivn i štud ijsk i pogoji m aribor
sk ih  študentov. Razen tega bi naj an - 
Tceta dala  odgovor n a  vprašan je, ali je  
sm iselno u s tan av ljan je  športnega d ru 
š tv a  m ariborsk ih  študentov.

A nketo so izvedla v teku  m eseca de
cem b ra  vsa združenja na m ariborsk ih  
v iš jih  šolah. Odgovore na postav ljena 
v p rašan ja  smo dobili sam o od dobrih  
■dveh tre tjin  redn ih  slušateljev. N ajbo
lje  so se odrezali agronom i, k je r  so v 
a n k e ti sodelovali skoraj vsi (89 anke ti
ran ih), za n jim i p ravn ik i (22 od 28 ali 
78,75 °/o), potem  stom atologi (75 od 100 
— 75 %), mnogo slabši je  bil uspeh na 
kom ercialni, k je r  je  odgovorilo le  183 
•od 296 anketiran ih , to  je  63,12 %, in  na 
tehn išk i v išji šoli s kom aj 201 odgovo
rom  od 341 redn ih  študentov, k a r  po
m eni 58,9 «/o. O pravičilo bi najb rž  lahko 
iskali v dejstvu, da je  d rugi sem ester 
sestav ljen  skoraj izključno iz študen 
tov v  rednem  delovnem  razm erju , ki 
poleg š tud ija  oprav lja jo  svojo redno 
službo.

Med 575 slušatelji, k i jih  je  zajela 
naša anketa, je  k a r  423 moških, k a r  
p redstav lja  73,5 %. R azm erja po šolah 
so  zelo različna: na jv išji odstotek m o
šk eg a  spola je  anke ta  pokazala seveda 
n a  v išji tehn išk i šoli — 88,5%  — n a j

več žensk pa je  na v išji kom ercialni 
— 41 %, in  n a  v išji stom atološki — 
40 %.

Od 18 do 46 let
Lahko bi bili očetje in  sinovi, a  ven

d a r  smo kolegi! N ajs ta re jši — Ziga B. 
z V išje kom ercialne šole — je  celo bivši 
sošolec svojega sedanjega profesorja. 
V endar ni edini, k i im a že čez 40 le t; 
še kakšn ih  deset jih  je  v  te j s ta ro sti in  
na vsaki šoli lahko najdem o katerega. 
Tudi naslednje generacije so močno za
stopane:

Kdo bi si mislil, da so tud i m ed m o
škim i takšni, ki ne m ara jo  priznati, ko
liko so stari! K ar 25 je  takih , ki niso 
hoteli navesti tega podatka.

Še nekaj s ta tističn ih  š tev ilk  za p r i
m erjavo  in  za razum evanje grafikona:

•  največ študentov  je  ro jen ih  le ta  
1941 — 108, in  le ta  1940 — 80, potem  
pa so na v rs ti že oni m ed leti 1931 do 
1935, ki jih  je  79;

•  najm an j študentov  je  na p ravn i 
(22 anketiran ih) in  p rav  ti dosegajo 
na j višjo povprečno s ta ro st — 26,3 le ta;

•  v  povprečni sta rosti so najn iž ji sto
m atologi in  kom ercialisti s 23,5 le ta;

•  povprečna s ta ro st tehn ikov  bi bila 
verje tno  precej višja, če bi sodelovali 
vsi š tuden ti drugega le tn ika , tako pa 
znaša le 24,1 le ta;

•  na jnatančnejšo  in  najbo lj okroglo 
številko so dosegli agronom i — točno 
25 let.

Premajhna 
študentov v SZDL

Dne 8. in  9. februarja  je  bila v  občini 
C en ter  dvodnevna občinska konferenca  
SZ D L , na ka teri je  sodelovalo 266 de
legatov. M ed n jim i so bili tud i tr ije  
M uden tje  m ariborskih  v iš jih  šol, dva od 
n jih  sta prisostvovala konferenci kot 
člana kra jevn ih  odborov, eden pa je  kot 
delegat občinskega kom iteja  LM S C en
te r  predstavlja l študen tsko  organiza
cijo.

Po re feratu  predsednika tovariša K u 
štrina  je  konferenca delala v dveh  ko 
m isijah , ena je  razpravljala o proble
m ih  delavskega in  družbenega sam o
u pravljan ja , druga pa o idejno-politični 
problem atik i.

M ed d isku tan ti v delu kom isije, k i se 
j e  ukvarja la  z  vlogo socialistične zveze  
p ri razv ijan ju  kom unalnega sistem a, sta  
bila tud i prof. C rnkovič in  M arjan R e
gen t z  V išje kom ercialne šole, k i sta 
poudarila potrebo po še tesnejšem  so
d e lovan ju  m ed  m ariborskim i v išjim i 
šolam i in  gospodarskim i organizacija
m i, k i bi m orale nud iti vso pomoč tudi 
š tu d e n tsk i organizaciji. K onferenca je  
sprejela  tud i to problem atiko  m ed  svoje  
sklepe.

M ed p rv im i d isku tan ti kom isije  za 
organizacijska in  idejno politična vp ra 
šanja  je  bil tud i p redstavn ik  m aribor
sk ih  študen tov M atjaž M ulej. Govoril 
je  o dosedanjem  delu Z veze  študentov  
v  M ariboru in  nakazal tud i m ožnosti 
za  reševanje problem ov, s ka terim i se 
sreču je  pri svo jem  delu študen tska  or
ganizacija. (O n jegovem  predlogu glede 
stanovanj za š tuden te  pišem o v članku  
o  a nketi Odbora Z S J  m ariborskih  v iš 
j ih  šol.) Drugi važni problem , ki se ga 
je  tud i dotaknil, leži v  ugotovitvi: ž iv 
lje n jsk i stroški m ariborskih  študen tov  
se sučejo, tud i če upoštevam o samo 
n u jn e  izda tke  za hrano, za stanovanje  
(ki so natančneje obdelani v poročilu o 
a n ke ti  — op. %ir.), skrip ta , cigarete itd. 
okoli 10 tisočakov. Š tipend ije  pa zna 
šajo okoli 8000 dinarjev. To razliko  
prem agujejo  naši š tuden tje  v glavnem  
tako , da se odpovedujejo za jtrku . »Mi
slim,« je  nadaljeval M atjaž M ulej, »da 
je  vsakom ur jasen kvarn i vp liv  takega  
početja. Vendar je  to m nogokrat edina  
m ožnost. Honorarno zaposlitev, k i ne 
bi b istveno m otila  pri š tu d ijskem  delti, 
j e  zelo težko  na jti, še toliko te žje  pa 
je  zaradi izredno zahtevnega tem pa  
štud ija  na naših v iš jih  šolah. Za š tu 
d en te  bi bila najugodnejša takšna re
šitev, ko t so jo  našli v  L jubljan i: sub 
vencije. To je  stalna finančna pomoč; 
dobivajo  pa jo  študen tje , k i im ajo tako  
n izk e  dohodke, da bi m orali ali sploh

opustiti š tud ij ali pa b iti več lačni kot 
siti. K r iterij je  precej strog in  — kar  
je  seveda močno narobe — pogosto tog. 
Ž eleli bi to togost malo sprostiti, da se 
ne bi dogajali tu d i pri nas prim eri, ko 
so neka teri izgubili pomoč, ker so im eli 
m orda dve sto d inarjev dohodkov p re 
ko določene m eje. Preračunaval sem, 
koliko  bi potrebovali sredstev, da bi 
pomagali na jnu jne jš im  prim erom  v  le
tošnjem  ko ledarskem  letu. M islim , da 
bi z  m ilijončkom  vse pokrili.«

Dalje je  M atjaž M ulej govoril o so
delovanju  med. Zvezo š tuden tov in  
SZDL. Ugotovil je , da je  vk lju čen ih  v  
Socialistično zvezo  okoli 65 odsto tkov  
študentov. T u ka j bi bila potrebna a k 
cija SZDL, ke r  š tu d en tje  niso apolitič
ni, pač pa pogosto ne vedo, k je  bi se 
naj vk ljuč ili. Poleg tega pa je  tud i po
trebno dvign iti sedanji odsto tek tis tih  
študentov, k i sodelujejo v  kra jevn ih  
odborih SZDL. D ijakov in  študen tov  
je  nam reč za sedaj v  teh  organih samo  
15 ali 3 odstotkov. »V nasprotju  s tem  
pa je  treba poudariti, da je  bilo sode
lovanje m ed študen tsko  in  m ladinsko  
organizacijo zelo uspešno. Im eli sm o pa 
stike  samo z O krajn im  kom ite jem  LM S, 
m ed tem  ko z O bčinskim  kom ite jem  še 
nism o našli pravega stika,« je  zaključil 
M atjaž M ulej.

Po za k lju čku  dela kom isij so dele
gati na plenarnem  sestanku  sprejeli 
vrsto  sk lepov in  izvolili nov 55-članski 
občinski odbor, v  ka terem  pa, žal, zopet 
ni nobenega študenta  in samo eden to 
variš iz občinskega kom iteja  LM S.

Vsak deseti stanuje izven 
Maribora

M orda bo kdo rekel, da to  n iti ni 
tako visoka številka. V endar je  zadeva 
m alce drugačna: četudi p reb iva k a r  
polovica študentov  v neposredni bližini 
šole in  jim  pot k predavan jem  in v a 
jam  ne jem lje  n iti pol u re  dnevno, je 
tu d i mnogo takih , ki izgubijo vsak dan 
po nekaj ur, če hočejo domov in zopet 
v  šolo.

Tu se po jav lja  že p rv i problem  — 
m enda še najm an j pereč od vseh: š tu 
dentom , k i ne m orejo domov po dv a
k ra t na dan  in  im ajo razdrob ljena p re 
davanja , je  treb a  n a jti prostor, k je r  se

najem nine. Cena, ki odpade od celotne 
najem nine na posteljo, na kateri se je  
udom ačil študent, bi nam  šele p rika
zala, kakšna je  raz lika  v pogojih š tu 
dija. Seveda n ihče ne odda sobe, če se 
m u to ne splača — a to se največkrat 
p rav  krepko  splača. P ris to jn i organi se 
bodo najb rž  m orali v bodoče še bolj 
spoprije ti s to zadevo, da bi prišli do 
p rave rešitve.

Naš predlog za najbolj ugodno rodi
tev (ki smo jo že povedali na občinski 
konferenci SZDL občine M aribor-C en- 
ter) bi bil tak :

Število študentov  v M ariboru se veča 
iz leta v leto. Vse te  (samo letos jeseni 
računam o na 500 novih slušateljev) bo 
treb a  sp rav iti pod streho. V L jubljan i 
im ajo Š tudentsko  naselje. T aka kon
cen trac ija  im a določene prednosti, ven
d ar povzroča tud i določene težave. Po
leg tega je  tud i znano dejstvo, da je  
g rad n ja  takega naselja  zelo draga reč. 
Zato se nam  zdi p rim ernejša  drugačna 
oblika reševan ja  problem a: Odbor ZŠJ 
m ariborsk ih  v išjih  šol naj bi v vsakem

d, 4500do 1000 do 2500

. . .  Sobe za študente so zelo drage

bodo v vm esnem  času lahko učili. P ro 
b lem  ni toliko h ran a  kakor učni p ro 
stor. š t u d i j s k a  Č i t a l n i c a  je  p re 
m ajhna  in zrak  v  n je j je  takšen, da bi 
m orda lahko zah tevali le  od kem ikov 
in  agronom ov-živinorejcev, da se nanj 
p rivadijo . Za zdaj bo najb rž  treb a  re 
ševati ta  problem  individualno, po po
sam eznih šolah.

Tudi preko 70 kilometrov. . .
Tako smo že pri novem  problem u, ki 

ga je  pokazala anketa . Naši študen tje  
se vozijo na p redavan ja  z vseh koncev 
z avtobusi, z vlakom , s kolesi, tu  in  tam  
im a k a te ri celo svoj m otor ali avto. 
V elika večina m ora prem agovati k ra jše  
razdalje  »vsega do 30 km«, so pa tud i 
študentje , k i se vozijo z R aven in  iz 
Središča, in  to  vsak  dan  — več kot 
tr i če trt p redavanj hodijo poslušat! 
Učijo se na v la k u . . .  D rugače ne gre: 
ali so na p red av an ju  ali na vlaku. Toda 
v tem  položaju niso zato, k e r bi ne m a
ra li stanovati v M ariboru, ali m orda 
zato, k e r se ra je  vozijo, kot bi šli s ta 
novat z dom a k tu jim . Ne, to  gotovo 
ni vzrok, le  . . .

. . .  Sobe so zelo drage
Za ilustracijo  takoj tole: ku rjen a  

soba z dvem a posteljam a in s soupo
rabo kopalnice, ven d ar z lastno po
ste ljn ino  v rže gospodinji 16 tisočakov, 
postelja s še kom  v  sobi velja  torej 
8000 d inarjev . Saj je  tovariš podna
jem nik  že bil v službi in  im a štipen
dijo v višini osnovne plače, naj torej 
plača! S tanovan ja so d ra g a ..- , k je  pa 
naj jem ljem ? p rav ijo  nekateri. Ne vsi, 
bodimo srečni, n ek a te ri pa vendar. N aj
cenejša ležišča so po 800 do 1000 d i
n a rjev  v barakah .

Še eno sk ra jnost bi rad i nakazali, 
toda res samo nakazali: im am o nam reč 
p rim er sobe s 13 študenti! K ako se boš 
v takšn i sobi učil?! Seveda smemo k a r 
na slepo reči — bodo pač popadali, saj 
ne m orejo vsi d iplom irati! Toda dan 
danes po trebujem o toliko s trokovn ja
kov, da je  treb a  vsakom ur, ki je  že ljan  
znanja, nud iti vse pogoje za redno š tu - 
diranje.

Še k ra te k  kom en tar k naslovu tega 
poglavja:

•  najob ičajnejše ta rife  za posteljo se 
gibljejo  okoli treh , š tirih  tisočakov; 
tako  vsoto je  nap isala  dobra polovica 
anketiran ih , p ri če trtin i se giblje ta  
štev ilka p ri dveh tisočakih, vsak d v a j
seti pa plača celo čez 5000 din;

•  škoda, da n ihče izmed onih, ki s ta 
nujejo pri starših , ni navedel višine

novozgrajenem  objek tu  dobil v najem  
eno ali, če je  mogoče, dve stanovanji v 
celoti. V takšno dvoinpolsobno stano
v an je  bi lahko nam estili 8 študentov: 
2 bi spala v m anjši, po 3 pa v  večjih  
sobah. P rostor za kuh in jo  in  jediln i kot 
bi lahko  uporab lja li tu d i kot učilnico. 
K aj vse bi s tem  dosegli? Močno bi 
omilili podnajem niško izkoriščanje, saj 
bi vseh 8 sonajem nikov plačalo samo 
norm alno najem nino. Močno bi se zni
žala cena stanovanj za študente, saj bi 
plačali sam o eno osmino običajne n a 
jem nine. O benem  bi tud i močno padli 
g radbeni stroški, saj bi znašali po 
grobi kalku lac iji sam o eno četrtino  
stroškov, ki bi nastali z gradnjo  Š tu 
dentskega naselja. Seveda bi m orali 
Zveza študentov, S tanovanjske skup
nosti in hišni sveti pom agati in  p re 
vzeti zelo pom em bno vlogo, da se ta  
zasnova ne bi izrodila.

Klet, podstrešje, baroka in 
vlaga

Ko so v M ariboru začele n as ta ja ti 
višje  šole, so skeptik i trd ili m ed drugim  
tud i to, da ni dovolj s tanovanjsk ih  
možnosti, k je r  bi lahko  nastan ili š tu 
dente. Z druženje študentov  na Višji 
kom ercialni šoli je  izvedlo ob vpisu v 
zim ski sem ester svojo, lahko  bi rekli, 
lokalno anketo. P odatk i iz te  ankete so 
dali slu titi, da so se naši študen tje  do
bro  znašli in da ni tako hudo težko 
n a jti streho nad glavo. Po tedan jih  po
da tk ih  je  imel neugodne stanovanjske 
pogoje (po š tiri ali več sostanovalcev, 
vlažno sobo itd.) le vsak osmi študent, 
od ka te rih  je  tožil o vlažni sobi le vsak 
dvanajsti.

A nketa odbora m ariborsk ih  višjih  
šol je  pokazala m alce drugačno sliko:

•  še vedno je  sicer dobra polovica 
takih, ki se lahko pohvalijo  s sončno 
in  tud i s toplo sobo;

•  izredno pa je  poskočilo število t i 
stih, ki se pritožujejo, da so n jihove 
sobe vlažne: 77 študentov  ali vsak  12. 
m ariborsk i š tuden t stanu je  to rej v 
vlažni sobi!

в  precej visoko je  tud i število š tu 
dentov v  podstrešnih  sobah (121), ven 
d ar ta  štev ilka najb rž  ne bo povsem 
držala, saj na p rim er navaja jo  agro
nomi, da s tan u je  vseh 89 anke tiran ih  v 
podstrešn ih  sobah;

•  pojavili so se tud i p rv i p rim eri 
preb ivan ja v k le tn ih  prostorih.

Prihodnjič: 
Življenjski stroški in štipendije

Matjaž Mulej: »Mislim, da bi z m ili
jončkom vse pokrili!«



P a sto r k a  m e d  š o la m i?
Preoblikovanje glasbeno-vzgojne dejavnosti

. . . .  glasbena vzgoja v glasbenih zavodih je le privilegij 
za razmeroma malo število mladih ljudi, večinoma 
zainteresiranih staršev. . .

Š esta  v iš ja  šo la  v  M a rib o ru  bo  V iš
j a  p ed ag o šk a , k i bo im ela  g la sb en i 
o d d e lek . G lasb en o  šo lstvo  p a  v o b lik i, 
k a k ršn o  je , n e  u s tre z a  v eč  n a šem u  
d ru ž b e n e m u  s is tem u , n aš i sk u p n o s ti. 
In  m ogoče bom o v  M a rib o ru  . . .

G lasbeno vzgojna dejavnost se je  po 
osvoboditvi izredno razm ahnila. Naše 
glasbeno-vzgojne ustanove so v p ri
m erjav i s p redvojnim i leti b istveno raz 
širile  obseg glasbenega šo lan ja te r  do
segle pri tem  nedvom no kvaliteto . 
P ra v  ta  izredna afirm acija  n arek u je  po
trebo, da g lasbenem u šolstvu naložim o 
nove, širše in zah tevnejše naloge, ki 
bodo v skladu z izrednim  kvan tite tn im  
razvojem  ostalih  disciplin izobraževa
n ja  in tesneje povezane s potrebam i 
sodobne družbe in sodobnega človeka. 
T ežnja po preobrazbi glasbeno-vzgojne 
dejavnosti se čedalje in tenzivneje uve
lja v lja  na m nogih posvetovanjih  m ari
borsk ih  glasbenih pedagogov in drug ih  
k u ltu rn ih  delavcev v okviru  Zveze k u l
tu rn ih  delavcev, D ruštva glasbenih pe
dagogov, S vetih  Svobode in prosvetnih  
organov. Reform a naj bi zajela p red 
vsem  splošno glasbeno šolstvo, k je r  že 
nekaj le t občutim o precejšn je  pom anj
kljivosti, nesorazm erja in  vrzeli.

Osnovne šole, glasbene šole
G lasbeno-vzgojna dejavnost v M ari

boru  je  zaupana osnovnim  šolam, d ru 
štven im  glasbenim  šolam  in državnim  
glasbenim  šolam.

OSNOVNE ŠOLE bi po program u 
m orale dati splošno glasbeno izobrazbo, 
prib ližati glasbo vsakem u otroku, 
u stv a riti široko osnovo za razvoj am a
terizm a itd. To so b rez dvom a zelo ob
sežne in zahtevne naloge, k a te rih  rea li
zacija te rja  kvalificiran , dinam ičen in 
sposoben kader, instrum ente , sodobna 
audio-v izualna sredstva, prostor, čas 
te r  predvsem  obilo razum evan ja in 
podpore s s tran i vodstva šole in  celot
nega kolektiva. Večina osnovnih šol ne 
zm ore n iti dela teh  predpogojev, no
bena  šola pa ne vseh. G lasbena vzgoja 
je  na nekaterih  šolah prava pastorka 
in  ne uživa n ikak ršne av toritete .

Ponekod se zavedajo vzgojne v red 
nosti glasbe in občutijo  potrebo po in 
tenzivnejši glasbeno-vzgojni dejavnosti 
— nim ajo  pa kvalific iran ih  moči in si 
ne znajo pom agati. V v išjih  razred ih  
osnovne šole se sicer že kažejo konture 
sodobne glasbene vzgoje, ko od »petja« 
in  suhoparnega teo re tiz iran ja  že pola
gom a p reh a ja jo  v  naprednejše  in  m o
derne oblike glasbene vzgoje s pomočjo 
sodobnih vzgojnih m etod solfeggia, šol
skega (Orffovega) in stru m en ta rija  in 
poslušan ja glasbe. T aka strem ljen ja  
obstajajo , žal, le  na n ek a te rih  šolah in 
n ikako r niso obvezna za vse šole in  vse 
pedagoge.

GLASBENE ŠOLE im ajo nalogo šo
la ti in strum en ta liste  in  p rip rav lja ti 
kadre . To nalogo izvršujejo  vestno in 
po predpisih  — ali bolje rečeno: delu
je jo  v ozkem šolskem  okviru  in točno 
v  okviru  svojega ozkega program a in 
se tako  n ikako r ne m orejo zavzem ati 
za razvoj g lasbeno-estetske vzgoje v 
širino. K apaciteta  g lasbenih šol je  za
rad i individualnega šo lan ja sorazm erno 
izredno m ajhna, saj je  za šo lan je na 
p rim er 100 o trok po trebnih  6 pedago- 
gov-strokovnjakov, ki so za te  o troke 
angažiran i okrog 6 let! P rogram  šole 
obsega le šolanje na kakšnem  k lasič
nem  instrum entu , k i te r ja  od o troka 
izredne dispozicije, izredno vz tra jnost 
in  velike napore. Vsled svoje perfekcije  
je  štud ij klasičnega in strum en ta  za ve
čino o trok prezah teven  in  p redo lgo tra
jen  v  odnosu na sprem enjene ž iv ljen j
ske pogoje o troka in  n jegovih staršev. 
Sam o s šo lanjem  na k lasičn ih  in s tru 
m en tih  je  danes nem ogoče vzgojiti 
množico lju b ite ljev  glasbe. Zelo p ro 
b lem atična je  tud i vzgoja am aterjev  
na teh  in strum entih . Z arad i svojih 
m a jh n ih  kapacite t g lasbene šole niso 
za in teresirane n a  večjem  dotoku otrok 
in  se zato poslužujejo poostrenih  k r ite 
r ije v  p ri sprejem u (ozka s ta rostna  m eja 
itd.), ocen jevanju  in  izpo ln jevanju  uč
nega program a, k i je  v resnici p rik ro 
jen  na nekaj izrazito  n ad a rjen ih  otrok 
z vsem i po trebnim i dispozicijam i. Tako 
se zgodi, da mnogo n ad a rjen ih  otrok

ostane zunaj v ra t g lasbene šole, po 
drugi s tran i pa se dogaja, da le redki 
vzdržijo in dokončajo šolanje. Mnogi 
odpadejo prej, ne da bi postali vsaj 
am ate rji — saj takšnega program a šola 
nima.

Nesorazmerja, protislovja, 
uspeh

Sistem  glasbenega šolstva se je  v 
M ariboru v glavnem  poraja l in izobli
koval neorganizirano in  sam oniklo, ne
kako sam  od sebe. Tako je  nastala  iz
k ljučno selektivna n iž ja  glasbena šola 
p ri SGŠ, ki je  edina šola takega tipa v 
Jugoslaviji. P rak sa  je  pokazala, da je  
šola nekaj le t po vojni dobro funkcio
n irala, pozneje pa ni dala  večjih  p rak 
tičnih  rezultatov, saj je  dotok učencev 
s te  šole na SGŠ m inim alen in celo 
stalno upada. Tak sistem  selektivnosti 
nim a rea lne  osnove. Izbor in u sm erja
n ja  na strokovno SGŠ m ora po tekati na 
mnogo širši podlagi in  organizirano iz 
vseh m ariborsk ih  glasbenih šol.

K ot pro tiu tež selektivni glasbeni šoli, 
ki je  šolala le »izbrane« otroke, so d ru 
štva Svobode na lastno pobudo osno
vala d ruštvene glasbene šole. S tem i so 
vsaj začasno zam ašila vrzel v sistem u 
glasbenega šolstva. Danes d ruštvene 
glasbene šole šolajo d v ak ra t več otrok 
kakor državne glasbene šole, vsako leto 
pa še vedno odklonijo vsaj po 300 no
vih  kandidatov. P rogram  teh  šol obsega 
šo lanje am aterjev . V prašanje je, kako 
m orejo to nalogo izpolnjevati, če so po 
zunanji form i, oddelčni s tru k tu ri in 
učnih  načrtih  točna kopija državnih  
glasbenih šol, delu jejo  pa v mnogo slab
ših  pogojih (kader, prostor, instrum enti, 
a rh iv  not itd.). Vzgoja am ate rjev  prav  
tako te rja  svojo specifično oddelčno 
struk tu ro , kvalificirane učne moči, p ro 
stor, specifične učne načrte, oblike de-

Lani so izšla na VTŠ k ra tk a  sk rip ta  z 
naslovom  »Logaritm ično računalo«. Res 
je, da je  na vseh v išjih  šolah v M ari
boru izšlo že ogrom no skrip t, mnogo ob
sežnejših  kot teh  14 s tran i navodil, ven 
d a r  so p rav  te  s tran i za nas zanimive.

Zakaj? S estavil jih  je  M arjan  Logar,

Marjan Logar: »Nekaj je seveda mo
jega . . . «

študen t elek tro-oddelka VTŠ. O biskal 
sem  ga na dom u in m u zastav il nekaj 
vprašan j.

»Kako si prišel na idejo izdati sk rip 
ta?«

javnosti itd. D ejavnost teh  šol velja  kot 
d rugovrstna, brez kadra , prostorov in 
večjih  m ateria ln ih  sredstev  pa svoje av 
to rite te  tud i nikoli ne bodo mogle dvig
niti.

Še večjo anarh ijo  v glasbeno-vzgojni 
dejavnosti povzročajo razne p riva tne  
šole, k i v večini prim erov  ugan jajo  
prav i prim itivizem . Tudi te  »šole« bodo 
nu jno  zlo vse dotlej, dokler javne  glas
bene ustanove ne bodo sposobne absor
b ira ti vseh ukaželjn ih  otrok.

Za glasbeno vzgojo predšolske dece 
je  zelo m alo storjenega. Posam ezni po
skusi sicer obstojajo, vendar pom enijo 
le kap ljo  v m orju  po treb  in  možnosti — 
posebno danes, ko družba u stan av lja  
množico ustanov za varstvo  o trok v 
okviru stanovan jsk ih  skupnosti.

Za glasbeno izobrazbo odraslih  p ra k 
tično ne skrb i nihče. Veliko število  čla
nov razn ih  am atersk ih  in  poklicnih 
godb, o rkestrov  in  zborov prak tično  n i
ma večjih  m ožnosti za strokovno izo
brazbo in izpopolnjevanje.

Zabavna in jazz glasba sta  prepuščeni 
sam i sebi. V elika večina naše m ladine, 
ki ni za je ta  v glasbenem  šolstvu, nim a 
privzgojenih  n ikak ršn ih  estetsk ih  m eril, 
da bi znala k ritično  ocenjevati vse, k a r  
zraste na tem  področju. To obliko g las
benega doživ ljan ja bi m orali že zdavnaj 
k ana liz ira ti in s spretn im i vzgojnim i 
m etodam i izkoristiti za razv ijan je  glas
benega znanja in  okusa.

Perspektive
Ze površna analiza sedanjega stan ja  

glasbenega šolstva v M ariboru nas to 
rej opozarja, da to s tan je  n ikakor ni za
dovoljivo in ne nudi posebnih perspek
tiv  v nada ljn jem  razvoju. To s tan je  n a 
rek u je  potrebo, da organsko spojim o 
vse problem e glasbene vzgoje in  rešu 
jem o problem atiko glasbene vzgoje 
kom pleksno, to je  glasbeno vzgojo na 
osnovnih šolah, nižje glasbeno šolstvo 
te r  sredn je  in  v išje  glasbeno šolstvo. 
Potrebno  je  sestav iti dobre načrte  p e r
spektivno, za daljšo dobo vnap re j in 
te  načrte  postopom a tud i realizira ti. V 
zvezi s form alnim , vsebinskim  in pro
gram skim  preoblikovanjem  splošnega

»Lani sem imel v Ljubljani velike te
žave z logaritmičnim računalom. Na 
elektrotehniški fakulteti so me naučili 
uporabljati računalo najprej sošolci, ki 
so prišli iz srednje tehniške šole. Po 
prvem semestru, ko je bila ustanovlje
na v Mariboru VTŠ, sem se vrnil v Ma
ribor. Tukaj sem opazil, da so mnogi 
študenti naleteli na iste težave. Zato 
sem pričel misliti na izdajo takšnega 
priročnika. Stopil sem v stik z .Metal
no', ki mi je kasneje tudi pomagala pri 
izdaji.«

»Ali si imel še kakšne d ruge težave 
v zvezi z izdajo navodil?«

»Da, s formatom. Hotel sem izdati 
brošurico na A-5 formatu. Zaradi pre
velikih stroškov — pri formatu A-5 v e
lja list 300 dinarjev — sem spremenil 
prvotni namen in izdal priročnik na 
formatu A-4, za katerega velja list le 
100 dinarjev.«

»Ali so navodila popolnom a tvoje 
delo? «

»Nekaj je seveda mojega, večinoma 
pa sem se naslanjal na razne nemške 
reklamne prospekte tovarn, ki delajo 
ta računala. Za Absnova navodila sem  
zvedel šele, ko so moja skripta že iz
šla.«

»V koliko izvodih si izdal p riročnik  
in koliko te  je  veljal izvod?«

»Navodila smo tiskali v tisoč izvodih, 
po 100 dinarjev izvod.«

»Ali ni nekoliko p re tiran a  cena 100 
d inarjev  za sam o 14 strani?«

»Mogoče, toda to ni moja krivda. Bilo 
je premalo reklamnih oglasov, da bi 
krili vse stroške. Samo ovojni list me 
je veljal pri vsakem izvodu 35 dinar
jev.«

»Ali nam eravaš izdati še ka j podob
nega?«

»Ne — vsaj zdaj še ne. Lahko pa bi 
ta skripta izpopolnil za uporabo raču
nala pri praktični matematiki.«

Študenti pišejo skripta
Izšla so navodila za uporabo logaritmičnega računala

Srednja glasbena šola

glasbenega šolstva v  M ariboru  čaka 
glasbene pedagoge še obsežno teoretično  
in raziskovalno delo te r  rešitev  celega 
kom pleksa organizacijskih, strokovnih , 
m etodično-dialektičnih , psiholoških in  
pedagoških problem ov.

Reform a naj bi zajela predvsem  
splošno glasbeno šolstvo, odpravila čim 
več nesorazm erij, protislovij in  vrzeli 
v sistem u, ohran ila  vso pozitivno dedi
ščino ozirom a vse izredno uspešne in 
pozitivne elem ente sedanjih  glasbenih 
šol te r  postopom a izoblikovala enotno 
in sodobno glasbeno vzgojno ustanovo 
v vsaki občini, k i bo sposobna na svo
jem  obm očju u sm erja ti in u ravnavati 
vso glasbeno-vzgojno dejavnost.

— Z ozirom  n a  š irše  n a lo g e  g la sb e n ih  šol, 
no v e  o b lik e  d e ja v n o s ti, p r i la g a ja n je  d ru ž 
b e n im  p o tre b a m , k o o rd in a c ijo  v zg o jn ih  n a 
p o rov , n a v e z o v a n je  n a jte s n e jše g a  k o n ta k ta  
z m nožico  p re d šo lsk e  dece , šo lsk e  d ece  in 
o d ra s lih  je  p o tre b n o  g la sb e n e  šo le  p re fo rm i-  
r a t i  v  c e n tre  za  g la sb en o  vzgojo .

— C e n te r  za g la sb en o  v zgo jo  v z g a ja  p re d 
vsem  l ju b ite l je  g lasbe  in  sk rb i za g la sb en o  
v zgo jo  p re d šo lsk e  in  šo lsk e  dece , s re d n je 
šo lsk e  m la d in e  in  š tu d e n to v , za g la sb en o  
iz o b ra ž e v a n je  odraslih  in  za g la sb en o  šo la 
n je  izra z ito  n a d a r je n ih  o tro k .

— C e n te r  za  g lasb en o  vzgojo  fo rm ira  v 
sv o je m  o k v iru  za  v sak o  sk u p in o  ozirom a 
v rs to  g o je n c e v  po seb e j o d g o v a r ja jo č e  o b lik e  
d e ja v n o s ti, in  s ic e r:

1. g la sb e n i v r te c  za  p red šo lsk o  deco (v 
o k v iru  s ta n o v a n jsk ih  sk u p n o s ti);

2. k ro ž k e  za g la sb en o  vzgo jo  šo lsk e  dece  
(v o k v iru  o sn o v n ih  šol);

3. p o se b n o  šolo za iz raz ito  n a d a r je n e  o tro 
k e  (v o k v iru  se d a n jih  g la sb e n ih  šol);

4. d ru š tv a  p r i ja te l je v  g la sb e  (v o k v iru  
s re d n jih  šol za g la sb en o  vzgo jo  s re d n je š o l
sk e  m lad in e);

5. g la sb en o  izo b ražev a ln o  šolo za  o d ra s le  
(v o k v iru  se d a n jih  g la sb e n ih  šol);

6. k lu b e  l ju b ite l je v  zab av n e  in  Jazz g lasbe  
(v o k v iru  K U D , Svobod) za  g la sb en o  e s te t
sk o  vzgo jo  l ju b i te l je v  z a b a v n e  in  jazz  g lasbe .

— C e n te r  za g lasb en o  vzgojo  se  za o b v la 
d o v a n je , r e g u l i ra n je  in  vo d stv o  v se h  ob lik  
d e ja v n o s ti  p o s lu ž u je  zav o d sk eg a  n a č in a  
d e la  in  v  ta  n a m e n  o rg a n iz ira  v  sv o je m  
o k v iru  s tro k o v n e  k o le g ije  z n o tra n jim i in  
z u n a n jim i so d e lav c i, d isk o te k o , fo n o tek o , 
n o tn i  a rh iv , š tu d ijs k o  b ib lio te k o , in s tru m e n -  
ta r i j ,  s ta tis tič n o  službo  itd .

— C e n te r  za g la sb en o  v zgo jo  u v a ja  za p o 
t r e b e  k o n ta k ta  s s ta rš i  o tro k , v zg o jn eg a  
sv e to v a n ja  a li  celo  v zgo je  s ta rš e v  s ta ln e  
o b lik e  za to  v rs to  d e ja v n o s ti:  g lasbeno  
v zg o jn o  p o sv e to v a ln ic o , re d n e  ro d ite ljsk e  
se s ta n k e , g la sb en o  v z g o jn a  p re d a v a n ja  za 
s ta rše , in te rn e  n a s to p e  g o jen cev , d e m o n s tra 
c ije  m e to d  itd .

Iz predloga m ariborskega D ruštva 
glasbenih pedagogov sek re ta ria tu  Zvez
nega izvršnega sveta za k u ltu ro  in p ro 
sveto.

Srečko G rušovnik

NEUSPEL POSKUS

P rv i koncert s plošč iz ciklusa nam e
njenega popularizaciji k lasične glasbe 
p ri m ladih, k i je  bil v k lubu  S rednje 
glasbene šole v  Novem Sadu, ni uspel 
v ta k i m eri, ko t so pričakovali. Plošče, 
ki so jih  sp rem ljala  pom anjk ljiva ob
vestila  o kom ponistih  in p redvajan ih  
delih, niso skoraj n ikogar za in teresirale. 
K rivi so bili tud i verje tno  profesorji, k i 
bi m orali poskrbeti za k ra tko  p redava
n je o m ojstrih , k a te rih  dela so p red 
vajali. P rofesorjev  pa na ta  koncert 
sploh ni bilo . . .

Iz »Indeksa«
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n ' : ' *!v izobraževanje študentov«
Z ustanovitv ijo  v išjih  šol je  M aribor 

posta l cen ter izobraževanja severo
vzhodne Slovenije. Novo ustanovljene 
šole im ajo izreden pom en za ta  del naše 
ožje dom ovine zarad i velikega števila 
m lad ih  ljudi, ki bodo km alu  odšli v 
proizvodnjo in  okrepili pod je tja  in 
ustanove z dom a pridobljen im  znanjem .

P red  nekaj le ti se M aribor ni mogel 
pohvaliti s to likšnim  številom  m ladih 
ljud i. T i so vselej p rogresivna sila v 
razvo ju  družbe in  p rav  je, da se M a
rib o r tega zaveda.

Do sedaj smo glede usposabljan ja 
študen tov  v  visokih šolah bili v g lav
nem  navezani na L jubljano . Sam o d e j
stvo, da bo tudi M aribor v b ližnji p ri
hodnosti postal un iverzite tno  mesto, 
postav lja  p red  nas štev ilne naloge, ki 
n ik ak o r niso lahke. N im am o trad icij 
k o t ostala un iverz ite tna  m esta, a tud i 
tam  se m orajo še danes pečati z m no
g im i problem i, ki čakajo  tud i nas.

Eden od najvažnejših  problem ov je 
v  političnem  izobraževanju  m lade ge
n eracije  in  njenem  u sm erjan ju  v prakso 
s prav iln im i pojm i o našem  družbenem  
sistem u, o sestavi in vlogi d ružbenih  
sil, k i ženejo in vodijo družbeno doga
jan je .

A bsolventi naših  v išjih  šol se bodo 
vk ljuč ili v  proizvodnjo in  bodo m orali 
ta m  pokazati poleg strokovnega znanja 
tu d i svojo zavest in priv rženost dosež
kom  narodne revolucije. In telek tualec 
n i dolžan obvladati samo svoje s tro 
kovno območje, am pak  m ora im eti p ra 
v ilne pojm e o osnovnih družben ih  in 
po litičnih  dejavnostih . Le tako bo lahko 
pripom ogel k h itre jšem u uresn ičenju  
teženj našega delovnega človeka. Raz
gledan m ora b iti v vseh vp rašan jih  
sm eri in  nu jnosti naše socialistične iz
gradnje . A  tu d i m ed štud ijem  bi naj 
b ili s lušate lji novih šol važen činitelj 
v  političnem  in ku ltu rnem  življenju  
m esta.

Na pobudo K om iteja Zveze študen 
tov  v išjih  šol je  bil ustanov ljen  »Cen
te r  za m arksistično izobraževanje š tu 
dentov«. N jegov nam en je  nud iti š tu 
dentom  s p redavan ji osnovno o rien ta
cijo v perečih  m ednarodnih  in  dom ačih 
problem ih. P redavali bodo profesorji 
m ariborsk ih  v išjih  šol, p rofesorji iz 
L jub ljane  in znani politični, družbeni 
in  znanstveni delavci iz M aribora in 
L jub ljane. Delovali bodo š tir je  kole
giji:

A. Socializem in kap italizem  sredi 
20. sto letja

B. Zveza kom unistov Jugoslav ije

C. V prašan ja socialistične izgradnje 
Jugoslavije

D. Cerkev in relig ija
Z aradi pom anjkan ja  časa in k e r je 

treb a  oprav iti še v rsto  organizacijskih

priprav , bodo kolegiji začeli z delom v 
drugem  sem estru  (m arec—maj), in  sicer 
samo v kolegijih  A in B. S p redavan ji 
v kolegijih  C in D bodo začeli šele v 
zim skem  sem estru  šolskega le ta  1961-62.

Kjer stoji kol — tu bo bodoči obrat družbene prehrane

P redavan ja  bodo vsakih  š tirin a js t dni 
na isti dan, ob isti u ri in v istem  pro
storu.

Zaradi lažje organizacije je odbor s 
predsednikom  prof. M irkom  Bračičem 
razposlal p rijavn ice na vse višje šole. 
Upamo, da bo p rijav  mnogo, saj v lada 
za p redavan ja  m arksistične tribune ve
liko zanim anje. Da bi dobili čim boljšo 
predstavo  o delovanju  tribune, smo n a
prosili za izjavo predsednika kom isije 
za m arksistično izobraževanje študen
tov prof. M irka Bračiča. V k rajšem  po
govoru o p rip rav ah  za delo tribune 
nam  je m ed ostalim  povedal, da bo 
m arksistična tr ib u n a  im ela veliko v lo
go v splošnem  političnem  in družbe
nem  izobraževanju  študentov. S lušatelji 
se m orajo spoznati z dogodki znotraj 
in zunaj naših m eja. M ladi ljud je  m o
rajo  b iti seznanjeni z vso našo p re te 
klostjo  in  problem atiko te r  si jo tud i 
p rav ilno  razlagati.

Na vprašan je, ali bodo predavan ja 
podobna ljub ljansk im , k je r  tak  center 
že dalj časa deluje, nam  je prof. B ra
čič odgovoril, da bodo enako kvalite tna. 
Tem e kolegijev so iste kakor v  L ju b 
ljan i in  bomo skušali dobiti zanje lju b 
ljanske p redavate lje . Po p redavan jih  
bodo organizirali delo v sem inarjih , 
k je r  bodo lahko za in teresiran i posebej 
zah tevali po jasn ila  in dodatne razlage. 
Sem inarji bodo delovali po skupinah. 
Te bi naj vodili m ariborsk i strokov
n jak i ali pa absolventi v išjih  šol, k i so 
v posam eznih tem ah  dovolj dobro raz
gledani. K ot pripom oček jim  bodo tud i 
m agnetofonski posnetki p redavanj. 
Prof. B račič je  p repričan , da bo največ 
zan im anja za tem o v kolegiju  A. Ko
legij B bi naj p rišel v  poštev p rv en 
stveno za m lade kom uniste in  tis te  sim 
patizerje, ki bi se ga rad i udeležili. 
V endar bo dostop k  p redavan jem  m o
goč tud i za ostale, saj bo m arksistična 
tr ib u n a  im ela nalogo popestriti poli
tično družbeno živ ljen je v M ariboru.

M. B.

SUBOTICA 
UNIVERZITETNO MESTO

Subotica im a Ekonom sko fa 
kulteto , Višjo elek tro -tehn iško  šo
lo, Višjo tehn iško-stro jno  šolo in 
F aku lte tsk i cen ter za izredno štu - 
d iran je  na E lek tro -tehn išk i in 
Tehniški fak u lte ti v  Beogradu.

VIŠJE ŠOLE V ZRENJANINU
Po Novem Sadu in  Subotici je 

v  V ojvodini tud i Z ren jan in  dobil 
zdaj v išje  šole. O snovali so Višjo 
tehn iško -stro jno  in  Višjo tehn i
ško šolo.

D O L A R  IN R U B E L J
Kako živijo študenti Columbijske in moskovske univerze?

»Kom som olskaja pravda« je  ob
jav ila  članek, v k aterem  p rim erja  
ekonom ski in  socialni položaj š tu 
dentov na un iverzi »Columbia« v 
New Y orku in  študentov  univerze 
»M. V. Lomonosova« v Moskvi. 
Z arad i zanim ivosti objavljam o 
prevod tega članka tud i mi.

A m erišk i časopis »N ew -York Journal 
Am erican« je  objavil pred k ra tk im  po
da tke  o m ateria lnem  položaju am eri
šk ih  študentov. K ot prim er so navedli 
študen te  z  un iverze  »Columbia« v  Nem  
Yorku . M enim o, da je  zanim ivo p rim er
ja ti ž iv ljen jske  pogoje študen tov  om e
n jene  un iverze  z ž iv ljen jem  in  m a te
ria ln im i razm eram i naših sov je tsk ih  
študentov. Za to prim erjavo  sm o izbrali 
m oskovsko  državno univerzo  »M. V. L o
monosova«, ker je  zaradi svojega po 
m ena in  vloge v našem  sis tem u  izobra
ževanja  enakovredna C olum bijski u n i
verzi v  Nem Yorku.

Celotna vsota denarja, k i ga porabi 
posam ezni š tuden t C olum bijske u n iver
ze, doseže v  enem  šo lskem  le tu  po
vprečno 2555 dolarjev, m ed tem  ko po
rabi š tuden t na m oskovski un iverzi v  
is tem  času 5200 rubljev . Če upoštevam o, 
da ve lja  tečaj 10 rub ljev  za 1 dolar, v i 
dim o, da š tuden t m oskovske un iverze  
porabi za svo je vzdrževan je  štirikra t 
m anj.

»Več ko porabim  — bolje živim ,«  
pravijo  običajno am eriški ekonom isti in  
sociologi, k i vzporeja jo  ž iv lje n jsk i s tan 
dard. Toda ta m alom eščanski a forizem  
postane žalostno sm ešen, ko ga vzpore-  
dim o z de janskim  položajem . Oglejmo  
si tabelico, k i v  odsto tkih  kaže s tru k 
turo porabe denarja m oskovsk ih  in  
nem gorških  študentov.
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Šolnina _ 47
Učbeniki 1 2,6
Stanovanje in  ko m u 

nalne usluge 7 20
Prehrana 63 22,4
Razno 29 8

100 100
V oči bode izredno v isok odsto tek  

(47 odsto tkov  — skoro polovica vse vso
te), po treben za šolnino, ki znaša 1200 
dolarjev. Ta vsota je  za povprečno  
am eriško družino zelo visoka in  ra zum 
ljivo  lahko ohladi v  ljudeh  še tako vro 
čo željo  za izobraževanjem . Toda p u 
stim o raje om enjenem u am eriškem u li
stu , da izpelje zak ljučke.

»Šolnina je  postala tako visoka, da si 
večina ne m ore dovoliti luksuza  in  svo
jim  otrokom  nud iti akadem sko izobraz
bo.«

V le tnem  proračunu m oskovskega  
študenta  takšne postavke sploh ni. Vse 
takšne stroške nosi država, ke r  je  brez
plačno šolanje zakon it izraz hum anosti 
socializma.

Pojdim o dalje!
N ajem nina v  štu d en tskem  domu, pra

n je  perila in  uporaba telefona v  sk u p 
nem  hodniku velja  študenta  C olum bij
ske un iverze 500 dolarjev letno. To je  
več kakor tre tjina  n jegovih  izda tkov  za 
ž iv ljen je  (če odbijem o šolnino). M oskov
sk i študen t porabi v  iste  nam ene le 300 
rub ljev  letno, kar je  17-krat m an j od 
izda tkov  njegovega am eriškega kolega 
(če zopet preračunavam o po tečaju  1

dolar za 10 rubljev). V resnici je  ta vso
ta seveda bolj sim bolična, saj pokriva  
le m in im aln i del teh izda tkov za stano
vanje in  druge kom unalne usluge (luč, 
kurjava , pranje perila, uporaba te le 
fona, te levizijskega  sprejem nika, šport
n ih  rekv izitov), ka jti razliko do polne  
vrednosti nadoknaju je družba.

T retja  važna postavka je  prehrana. 
Po podatkih  am eriškega lista tudi ta 
položaj ni preveč ugoden. V elik  del š tu 
dentov C olum bijske un iverze  se hrani 
v  najbolj cenenih b ife jih  Broadwaya  
(od 116. ulice dalje). M ajhen ko tle t z 
»vekcinom« velja  60 centov, skodelica  
kave 10 centov. S tandardno kosilo v e 
lja že 2 dolarja in  30 centov. S preosta
lim i 855 dolarji (po odb itju  šolnine, iz 
da tkov za kom unalne usluge in  na jem 
nine) si š tuden t C olum bijske un iverze  
lahko privošči takšen  »razkošen« opol
danski obrok le ob kakšn ih  večjih  praz
n ik ih . O stane jim  — seveda  — š tu d e n t
ska restavracija. Toda, ko t toži am eri
ški list, je  kva lite ta  hrane v sk ladu  s 
cenami, to se pravi n izka  in  premalo  
kalorična.

M oskovski študen t porabi dnevno za 
hrano le 12 rubljev . V elika študen tska  
restavracija  un iverze  v  M oskvi dnevno  
pripravi 50 do 60 tisoč obrokov. Hrana 
je  rela tivno bogata in  raznovrstna: na 
jed iln iku  je  63 vrst hrane, cene pa se 
gibljejo od 3 rub ljev  50 kope jk  do 4 
rubljev in  50 kopejk . Seveda ta cena ne  
krije  vseh dejanskih  stroškov prehrane. 
Zato tud i tu  skupnost daje ve lik e  su b 
vencije.

O stane nam  še zadnja kategorija: 
razno.

T udi tu  položaj am eriških  študentov  
ni zaviden. »N ew -York Journal A m eri
can« piše, da znaša ta izda tek 7,8 od

sto tkov  ali 200 dolarjev od skupne vso
te, k i je  potrebna za šolanje v  enem  
letu. Po trd itv i am eriških  ekonom istov  
je  potrebno letno 120 dolarjev, da se 
človek »povprečno in  relativno dobro 
obleče in  obuje«. Recimo, da je  tako. 
A li lahko tako študen t uporabi v  te na 
m ene toliko, če ga velja  na prim er sa
m o strižen je 1,5 do 2 dolarja, ena vož
n ja  z avtobusom  ali tram va jem  15 cen
tov (to je  100 dolarjev letno, pod pogo
jem , da se človek pelje  enkra t dnevno), 
vstopnica za kino pa ve lja  tu d i 90 cen
tov.

Š tuden tov un iverze  v  M oskvi takšn i 
problem i ne tarejo, ke r  dobijo vse to  
brezplačno v  svo jih  društven ih  prosto
rih, ki so — m im ogrede rečeno — iz 
redno oprem ljeni. Seveda igrajo tud i 
tu k a j glavno (in edino) vlogo dotacije 
skupnosti.

Poudarimo naj še na koncu, da 
ogromna večina š tuden tov un iverze  v  
M oskvi dobiva štipendije (90 odstotkov), 
m ed tem  ko je  štipendija  v  ZD A redek  
pojav (a tud i štipendije  so m ajhne). Z a
radi tega večina am eriških  študen tov  
porabi dosti časa in  energije za iskanje  
in opravljanje različnih  služb, da bi se 
p reživ lja li (otroci bogatih staršev seve
da tega ne delajo). Zato tud i n i redko, 
da am eriški š tuden t v  teh  razm erah po
daljša š tu d ij ali pa se zadolži. Potem  
pa potrebuje  — po p isanju  am eriških  
listov  — 5 do 10 let, preden poravna  
vse dolgove. Tak položaj am eriških  š tu 
dentov je  am eriški list pripravil do zelo 
pesim ističnih  in  alarm antnih  za k lju č 
kov, ko t na prim er: »Rdeči dobivajo  
bitko  ,m ožgan‘!«

Lepo priznanje! N am  ne preostane  
drugega, ko t da soglašamo.

(K om som olskaja pravda)

S



Razgovor ob dvehTudi izredni
Do sedaj tako  na m edicinski ko t tudi 

n a  stom atološki faku lte ti ni bil mogoč 
izreden študij- a li pa je  bil tako težaven 
in  zato redek, da o n jem  sploh ni bilo 
po trebno  govoriti. Vzroke, da izrednim  
študen tom  študij na teh  fak u lte tah  ni 
bil mogoč, je  treb a  iskati v sam em  n a
činu  štud ija . Z dravstvenega delavca ni 
mogoče vzgojiti in  strokovno usposo
b iti, če poleg teo rije  ne obvlada tud i 
p rak tičnega  dela štud ija . Na obeh teh 
fak u lte tah  pa sloni štud ij v glavnem  
n a  p rak tičnem  delu, k i n i sam o p ripo
m oček za lažje razum evan je štud ijske 
m aterije , am pak je  obvezen del štud ija, 
sa j si ne m orem o zam isliti dobrega 
zdravstvenega s trokovn jaka brez p ra k 
tičnega znanja.

Poskušali so že z izrednim  študijem , 
v en d a r do danes ti poskusi niso prinesli 
nobenih  razveseljiv ih  rezultatov. Izredni 
š tu d e n ti so v  delovnem  razm erju  in 
im ajo  navadno še vrsto  drug ih  skrbi, ki 
j ih  redni slušate lji ne poznajo. Obisko
v an je  vaj, k i so ne samo pogoste, tem 
več  tud i precej zah tevne v zvezi s teo
re tičn im  znanjem , n i lahko, posebno če 
upoštevam o, da še redn i s lušate lji po
gosto ne vedo, kako  bi si razdelili čas. 
Z a prakso  je  treb a  tu d i p rip rav iti m a
te ria l, k i ga m orajo s lušate lji nato  
sm otrno  izkoristiti. Na vaje  je  treba 
p r ih a ja ti  teoretično dobro p rip rav ljen . 
S am  študij obsega p recejšn je področje 
in  preden  š tuden t vse  to  obvlada, se 
m o ra  v  polni m eri in z vsem i silam i za
vze ti za delo.

Z dravstven i položaj ni p ri nas niti 
n a jm an j ugoden. P om an jkan je  zd rav
stv e n ih  delavcev je  več kak o r očitno. V 
zobozdravstvu  p a  je  položaj tak , da je  
že  sk ra jn i čas, ko m oram o okrep iti v rs te  
zobnih  terapevtov.

Z arad i tega je  skupnost omogočila v 
M aribo ru  ustanovitev  V išje stom atolo
šk e  šole. T ukaj so skrbno  in  s p re 
ce jšn jim  razum evanjem  razm islili o 
m ožnostih  za izreden štud ij. V M aribo
r u  in  po vsej naši dom ovini je  precej 
ta k ih  ljudi, k i bi se p rav  rad i usposo
b ili za zdravstvene delavce, ne m orejo 
p a  redno š tud ira ti. P recej je  tu d i takih, 
k i so zaposleni ko t sred n ji zdravstveni 
k a d e r  in  bi rad i izpopolnili svoje zna
n je . Z arad i tega je  v išja  stom atološka 
šo la v  M ariboru  dovolila vpis tu d i iz
red n im  slušateljem . To pom eni vseka
k o r  izreden korak  nap re j v izobraževa
n ju  visokih kadrov.

Da bo štud ij po tekal po učnem  n a 
č rtu , je  ravna te ljs tvo  šole skrbno  p r i
p rav ilo  n ač rt dela izrednega štud ija, 
tako  da n ikakor ne bo zaosta jal za red 
nim . Izrednim  slušate ljem  so omogočili 
tako  š tu d ira ti in op rav lja ti izpite v 
sk lad u  z n jihovim i možnostmi. P oudariti 
m oram o, da bodo lahko  tu d i izredni 
slu ša te lji končali štud ij v  istem  roku 
k ak o r redni, in to z vsem i vajam i.

Na šoli je  sedaj vp isan ih  sedem deset 
izrednih  slušate ljev  iz vseh koncev naše 
ožje domovine. Tem  je  omogočen štud ij 
tako, da jih  šola tekoče obvešča o vsem  
d elu  na šoli, jim  pošilja sk rip ta  in  d ru 
ge učne pripom očke. Izredni slušatelji, 
k i so dom a iz M aribora, z rednim i š tu 
den ti obiskujejo  vaje. Večina ostalih, ki 
n iso iz M aribora, pa bodo obiskovali 
v a je  in  sem inarje  v sem estra ln ih  po
čitn icah  in v času rednih  dopustov, to 
je  poleti. Te v a je  bodo zaporedom a šti

r in a js t a li dva jse t dni in bo v  tem  času 
mogoče doseči vse, k a r  so m ed šolskim  
letom  dosegli redn i slušatelji.

Tako si to re j lahko tu d i izredni slu 
ša te lji pridobijo  isto znanje, ko t ga 
im ajo redni, in  tud i uspešno oprav ljajo  
izpite. Tako je  V išja stom atološka šola 
v  M ariboru  našla  pot, k i bo omogočila 
štev iln im  ljudem  strokovno izpopolni
tev  na področju, na katerem  do sedaj 
zaposlenim  n i bilo mogoče štud ira ti.

MEDNARODNO ŠTUDENTSKO TEK
MOVANJE V FOTOGRAFIJI

M ednarodna študen tska  konferenca 
1957 je  ustanovila  M ednarodni odbor za 
ku ltu rn o  dejavnost (IBCA), da bi se 
razvilo  študentsko  sodelovanje tu d i na 
k u ltu rnem  področju.

Ta odbor je  konec lanskega le ta  raz 
pisal fo tografsko tekm ovanje, k i tra ja  
do 1. decem bra 1961. Obsega dve k a 
tegoriji:

— študentsko  živ ljen je
— družba, v k a te ri živimo
S odeluje lahko  vsak  študent, vpisan

na kateriko li visoki šoli na svetu. Poš
lje  lahko največ 6 fo tografij, k i naj 
bodo velike približno 13 X  18 cm. L ah
ko so barvne  ali črno-bele. Vse ostale 
inform acije dobite v  u redn ištvu  našega 
časopisa.

REKLAMA NA PRAVI NASLOV
V lepo aranžiranem  oknu p ro

daja lne  konfekcije v Novem Sadu 
so razstav ljene  žam etne hlače v 
različnih  kričečih  barvah , zelo 
široke in brez »štulpn«. Poleg 
cene pa je  na p ritrjen em  lis tku  
še napisano: »ZA ŠTUDENTE«!

S kolegom fo to reporterjem  sva se do
govorila, da bova p rvega študen ta , ki 
nam a p ride  ob d rugi u ri popoldne n a 
proti, povabila na k ra te k  razgovor. 
Blizu splošno znane brezalkoholne re 
stav racije  »Soča« sva zagledala v si
vem  plašču m lajšega moža, k i je  hitel 
po ulici z aktovko v roki, ne da b i se 
zm enil za mimoidoče. Spogledala sva 
se — da bo to gotovo š tuden t — in sto
p ila  bliže, se p redstav ila  in  p ričela  s 
pogovorom.

V: Vas sm em o prositi za ime, priim ek, 
s ta ro st in  k a tero  višjo šolo obiskujete?

O: Im e m i je  Božo Sega, enaindvajset, 
š tuden t V išje tehn iške, oddelek za s tro j
ništvo.

V: Zakaj ste se odločili za štud ij v 
M ariboru  in  ne n a  p rim e r v  L jub ljan i?

O: Im am  več razlogov za to odloči
tev , predvsem  pa zaradi denarja. Draga 
hrana in  drago stanovanje sta bila za 
m e glavni problem  v  L jub ljan i, k jer  
sem  bil vpisan v  p rv i sem ester na s tro j
n i fa k u lte ti. Razlog, da sem  presedlal, 
je  bila tud i želja  priti čim  pre j do po 
klica. Razen tega  — če bom  hotel s 
štud ijem  nadaljevati, im am  še vedno to 
m ožnost.

V: A li bi m i lahko  povedali kakšno 
pom anjk ljivost na VT šoli?

O: Da, predvsem  popoldanska preda
vanja , k i se zavlečejo včasih pozno v  
noč. Zaradi tega z ju tra j težko  vsta jam , 
tako  da m i ostane za štud ij relativno  
malo časa.

V: In  koliko u r  š tu d ira te  dnevno?
O: Pet do šest.
V: K aj pa m ožnosti za izvenšolsko 

delo?
O: Zelo rad telovadim , seveda ko li

kor m i dopušča  čas. V okviru  tega tudi

ob isku jem  kino, gledališče, pa še vča
sih zaplešem .

V: In  vaše želje?
O: Ž elim  si, da bi se M aribor razvil 

v  čim  m očnejši š tu d en tsk i center, zase 
pa, da bi im el kar na jveč  uspeha pri 
izp itih , tako da ne bi razočaral tis tih , 
k i m i dajejo štipendijo  . . .

w

... zjutraj težko vstajam

Klub mariborskih štu
Sedanji K lub m ariborsk ih  študentov  

(KMŠ) je  b il u stanov ljen  ja n u a r ja  1953 
z nazivom  M ariborski akadem ski klub. 
N astal je  kot rez u lta t po treb  in želja 
m ariborsk ih  visokošolcev, ki š tud ira jo  
izven M aribora, da bi lažje skupaj n a 
črtno  delovali, povezovali štud ij s 
prakso  in  s k rep itv ijo  socialistične za
vesti m ed svojim i član i sodelovali p ri 
izoblikovanju dela bodoče m ariborske 
inteligence. K lub m ariborsk ih  štu d en 
tov dela v sklopu ZŠJ in  je  vzel v  svoj 
program  negovanje in  razv ijan je  poli
tične, k u ltu rne , socialne, športne in 
družabne dejavnosti. K lub nada lju je  
pot, k i so jo  ja n u a r ja  1920 pričeli n a 
predno usm erjen i člani D ruštva jugo
slovanskih  akadem ikov v  M ariboru.

KM Š se že dalj časa tru d i p ritegn iti 
v  svoje v rs te  vse študen te  iz M aribora 
in  okolice. P re j togo organizacijsko ob
liko je  k lub  z ustanovitv ijo  sekcij v 
Zagrebu, L en a rtu  in  v S lovenski B i
stric i močno izboljšal. Z lasti študen tje  
iz okoliških k ra je v  so se le stežka 
vk ljučevali v  delo kluba, k a r  je  v to 
liko gotovo razum ljivo , ko likor je  n ji
hov glavni in te res ostal dom a v občini. 
Z ustanovitv ijo  sekcij p a  lahko  zdaj de-

Dopis iz Ljubljane

la jo  v okviru  KMŠ tu d i na družbenem  
in k u ltu rn em  področju  la stne  občine. 

"M edtem ko se je  klub nas lan ja l doslej 
na ves m ariborsk i okraj in  d ružbene 
organizacije m ariborskega okraja , je 
zdaj tu d i v M ariboru  začel u s tan av lja ti 
sekcije k luba v posam eznih občinah. 
K er bodo kom une v glavnem  sp re je
m ale v službo strokovn jake po konča
nem  štud iju , je  prav , da sprejm ejo  nase 
tud i del odgovornosti za razvoj študen 
tov svojega področja, zlasti štipendistov 
občine in  gospodarskih organizacij s 
področja občine. P ra v  tako  pa je  dolž
nost vsakega študenta , da sp rem lja raz 
voj in napredek  svoje kom une in  ji p ri 
razvoju  — kolikor lahko  — pom aga. 
P ra v  ta  odnos m ed kom uno in d ružbe
nim i organizacijam i občine n a  eni s tran i 
te r  š tuden ti na d rugi s tran i bi n a j p red 
stav lja le  na novo ustanovljene sekcije 
ozirom a odbori sekcij KMŠ. Takšno 
povezovanje b i naj povečalo zanim anje 
študentov  do dogajan ja v kom uni in 
služilo boljši povezavi študentov  z de
lovnim i ljudm i.

V L jub ljan i se m ariborsk i študen tje  
doslej skorajda  niso im eli k je  sestajati. 
Tako seveda ni bilo mogoče uspešno

»Veste, fantje, šel bi v  to šolo ali te 
ča j, o katerem  toliko govorite, toda s ta r 
sem  že in  kdo bo naučil s ta rega konja 
voziti.«

V ečkrat lahko slišim o podobne bese
de v službenih in neslužbenih  pogovo
rih , ko govorim o o dopolnjevalnem  izo
b ražev an ju  — strokovnem  ali splošnem  
— odraslih  ljudi. Toda p rav  izobraže
van je  odraslih  je  danes stvar, za k a
te ro  se vnem ajo  in  tru d ijo  mnoge d ruž
bene o rganizacije — od prosvetn ih  do 
profesionalnih , sind ikaln ih  in  politič
nih.

M nenje, da je  »starega kon ja  težko 
naučiti voziti«, je  p r i večini ljud i že 
p rep ričan je  in m nogi so prepričan i, da 
s ta  le detinstvo  in  m ladost »zlata doba« 
učenja. T isti pedagoški, k u ltu rn i in 
d ru štv en i jav n i delavci, k : so v in te 
resu  izobraževanja odraslih  to  m nenje 
pobijali, dolgo niso im eli na razpolago 
boljših  znanstvenih  argum entov, s k a 
te rim i bi ovrgli om enjeno stališče. Šele 
p red  nedavnim , ko je  v p rašan je  učenja 
v sta ro s ti začelo zanim ati razne znan
stvene discipline, so začeli zb ira ti znan-

Leta niso opravičilo
stveni m ateria l, k i bi naj tem eljito  
osvetlil ta  problem .

Splošni zaključki, ki jih  lahko dobi
mo iz niza podatkov, so prib ližno ta 
kile:

N a sploh velja , da le ta  m ed 20. in  25. 
p red stav lja jo  tis to  obdobje v  človeko
vem  živ ljen ju , ko neha  te lesna in  du 
ševna rast, le ta  m ed 50. in  55. pa da so 
začetek  sorazm erno naglega upadanja . 
Seveda nastopajo  velike ind iv idualne 
razlike.

Skoraj točna bi naj b ila  ocena, da 
p ad an je  duševnih  funkcij m ed 25. in  
50. do 55. le tom  znaša letno približno 
1 do 1,50 °/o od n jihove m aksim alne k a
pac ite te ; skoraj p rav  tako  je  točno, da 
je  ta  pad v  začetku  blažji, kasneje  pa 
vedno h itre jši. Zato problem  sta rosti ni 
v tem , da bi duševne sposobnosti bile 
p rem ajhne, tem več v  tem , da sta re jši 
lju d je  običajno niso dovolj m o t i v i 
r a n i  — da bi nam reč svoje obstoječe 
duševne kapacite te  ak tiv iz ira li in  jih  
tako  obvarovali p red  p reran o  »zarjave- 
lostjo«.

U padan je  posebno duševnih  sposob
nosti, do k a terega  p rid e  gotovo v  poz

nejših  letih , pa ne zm an jšu je bistveno 
sposobnosti učenja, k e r  so za učenje 
tu d i bistveno važne izkušnje, a te  n a 
b ira  človek skozi vse življenje. Ce im a 
to re j m ladost to  p rednost, da je  v ita l-  
nejša in elastičnejša, je  p rednost zrelih  
le t v izkušnjah , k i obilno kom penzirajo 
m orebitne izgube d rug ih  sposobnosti.

Zato je  v p rašan je  ak tivnosti in  uče
n ja  v kasnejših  le tih  p rvenstveno  v p ra 
šan je  i n t e r e s a ,  a  ne te lesn ih  in 
duševnih  kapacitet. In  zato je  tud i po
trebno  p ri delu z odraslim i v  p rv i v rs ti 
n a jti po ti in  načinov, da jih  za nekaj 
zain teresiram o in izkoristim o njihove 
strokovne in živ ljen jske izkušnje, tako  
da rez u lta t ne bo izostal.

Z arad i vsega tega se lahko  v  celoti 
s trin jam o z m nen jem  E. L. T hornd i- 
keja, enega najbo lj znanih  psihologov, 
ki se bavijo  s tem  problem om : » . . .  da 
se n ikom ur pod 45. letom  sta ro s ti ni 
tre b a  izogibati poskusom , k je r  bi se n a 
učil vsega, k a r  želi vedeti in delati, n iti 
m u n i treb a  izkoriščati svojih le t za iz
govor, da se ni naučil tega, k a r  bi se 
iz bilo  katerega razloga m oral naučiti.«

delati, k a r  se je  občutno poznalo tud i 
v dejavnosti k luba. Tako je  KM Š ob 
vsem  razum evan ju  za po trebe in  s fi
nančnim i sredstv i OLO M aribor z le 
tošn jim  letom  dobil v  L ju b ljan i la s tne  
k lubske prostore, k i jih  bo m eseca m a r
ca že pričel uporab lja ti. K lubsk i p ro 
stori bodo na razpolago članom  vseh 
tre h  š tuden tsk ih  klubov s področja m a
riborskega okraja . P repo trebna č ita l
nica bo služila tud i za sestanke, p re 
dav an ja  in  d ružabno življenje. Tako bo 
zdaj k lub  lahko znatno  povečal ak tiv 
nost in  zajel š irši k rog študentov. V 
k lubsk ih  prostorih  se bodo študen ti lah 
ko še pogosteje srečavali z na jug led 
nejšim i p redstavn ik i družbenih  o rgani
zacij o k ra ja  in  občin m ariborskega 
okraja , e lastičneje sodelovali s š tipen
dijsk im i kom isijam i itd. Razen tega bo 
sčasom a u re jen a  kn jižn ica z deli po
trebn im i p ri štud iju .

Z unan ji izraz dejavnosti KMŠ se k a 
že predvsem  v razn ih  p rired itvah , k i 
jih  k lub  o rganizira v M ariboru  in  oko
lici s sodelovanjem  dom ačih in  tu jih  
k u ltu rn ih  in  športn ih  študen tsk ih  sku 
pin. F ebruarskem u ku ltu rn em u  tednu  
bo sledilo gostovanje fo lk lorne skupine 
iz M akedonije. O benem  se k lub  tru d i 
u s tv a riti m ožnosti za prenos vsaj ene
ga dela m ednarodnega študentskega fe
stivala, k i bo jesen i v L jub ljan i, tu d i v 
M aribor, Tako bi lahko seznanili m a
riborsko javnost tudi z dejavnostjo  ino
zem skih študen tsk ih  organizacij. V 
počastitev  20. obletnice vsta je  sloven
skega naroda nam eravajo  š tuden tje  
KM Š organ iz irati š tuden tsk i pohod po 
po teh  partizansk ih  borb za svobodo.

Vse to  le  površno osvetlju je  problem e, 
s katerim i se bavi KMŠ. O dkar je  po
sta l M aribor visokošolsko mesto, teži 
KMŠ k  čim  plodnejšem u sodelovanju s 
študen ti v išjih  šol M aribora. Č lani k lu 
ba želijo, da b i se dejavnost m aribo r
skih študentov, ki š tud ira jo  izven M a
ribora , in  študentov, ki š tud ira jo  v  M a
riboru , kazala v skupn ih  akcijah . Tako 
bi skupno seznanjali delovne množice 
M aribora z dejavnostjo  vseh študentov. 
S tik  m ed obojim i bi naj zajem al vsa 
možna področja sodelovanja, tako š tu 
dijsko, ko t politično-ideološko, ku ltu rno , 
športno in  družabno življenje.

Naši cilji in  vloga p ri vzgoji naše 
m lade inteligence so isti in tako bo tud i 
d ružbena dejavnost vseh m ariborsk ih  
študentov  in KMŠ brez dvom a plod
nejša, če bomo nastopali skupno.

B. T.
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. . . p  zdtacam  tafresu
Študentovski športni klub

V M a rib o ru  so že p re c e j ra z p ra v lja li  o 
u s ta n o v itv i  sa m o sto jn e g a  š p o r tn e g a  d ru š tv a , 
k i  b i  v lju č e v a lo  vse  š tu d e n te -š p o r tn ik e . M ed 
n a m i je  m nogo  šp o r tn ik o v , k i  te k m u je jo  v  
ra z n ih  š p o r tn ih  k lu b ih  v  M a rib o ru . V p ra 
š a n je  je  se d a j, a li  n a j u s ta n o v im o  sa m o sto 
je n  š tu d e n ts k i š p o r tn i k lu b  a li  pa  n a j  š tu -  
d e n ti- šp o r tn ik l  o s ta n e jo  še  n a p re j  v  d ru 
š tv ih , k je r  t r e n ira jo  se d a j.

R es je , d a  bo  š tu d e n ts k i  šp o r tn i  k lu b  v e r 
je tn o  zaše l v  v e lik e  f in a n č n e  težav e , še 
v e č ji  p ro b le m  p a  bo , k je  b i d o b ili p r im e rn a  
ig r iš č a  in  p ro s to re . S p o m o čjo  v se h  v iš jih  
šo l in  o b la s ti  b i se  d a li  r e š i t i  tu d i  t i  dve 
v p ra ša n ji , k e r  la h k o  u p am o , d a  bo  š tu d e n t
sk i  šp o r tn i  k lu b  o p ra v ič il  svo j o b sto j in  n a 
m e n  — v k l ju č i t i  v  sv o je  v rs te  č im v eč  š tu 
d en to v .

In  k a j  m is lijo  o sa m o sto jn e m  š tu d e n tsk e m  
šp o r tn e m  k lu b u :

PROFESOR MIRO BRAClC: P red 
lagam , da š tuden tje  v išjih  šol ustano
v ijo  sam ostojen športn i klub. Gospo
d arsk e  organizacije bi na j do tira le  ta  
športn i k lub  s finančnim i sredstvi, ta 
ko da bi M aribor dobil boljši kader na 
področju  športne dejavnosti.

ŠTUDENT IGNAC KRUM PAK: Ze 
kongres te lesne k u ltu re  je  začrta l pot 
športu , ko je  naglasil, da n i glavno te 
žišče na klubih , ki niso čisto am aterski, 
am pak  na j bi prenesli te lesno k u ltu ro  
n a  šole in univerze. Po g im nazijah  že 
delu jejo  športn i aktiv i, k a r  je  zelo po
zitivno, saj bom o le na ta  način  dobili 
p ravo  športno m ladino. Ko pa ta  m la
d ina p ride  na univerzo, n im a nobene 
p rave  oblike športnega udejstvovanja. 
V prašan je je  sedaj, kaj naj mi n a re 
dim o v  tem  pogledu, k er tud i p ri nas 
ne bo več dolgo, ko bodo univerze 
uvedle tako obliko. Zato predlagam , da 
b i ustanovili š tuden tsk i špo rtn i klub. 
Po m ojem  m nen ju  se ne m ore nihče

izgovarjati na izpite in  da n im a časa, 
k e r dobro vem, da im a vsak  izmed nas 
študentov  vsaj dve u ri prostega časa, k i 
ga po navadi zabije na oslovskih voga
lih  ali pa v kavarni.

šah
V sredini m eseca decem bra je  na 

svoji tu rn e ji po Sloveniji obiskal tud i 
M aribor znani jugoslovanski šah ist Bora 
Ivkov. V dvoran i VKŠ je  velem ojster 
Ivkov predaval študentom  n ajp re j o ša 
hovski olim piadi v Leipzigu, h k ra ti pa 
je  p redva ja l tud i film  o olim piadi, n a 
dalje  o portoroškem  tu rn ir ju , tu rn ir ju  
kandidatov  na B ledu in  o dvoboju J u 
goslavija — SSSR. Po p redavan ju  je  
odigral velem ojster p ro ti 30 m aribo r
skim  študentom  sim ultanko  in  zm agal 
z rezu ltatom  25:5. V elem ojstru  je  nudil 
najm očnejši odpor š tu d en t VKŠ F ranc 
Bezjak, k i je  edini velem ojstra  tud i 
prem agal. R em izirali so Em il Kovše, 
Jan k o  M irkovič, Jovan  Cvijanovič, S il
va Kos, M arija  Rižner, V inko F alanger 
in  Vojko Tvojrm oč. Istočasno je  igral 
sim ultanko tu d i m ojstrsk i k an d id a t Leo 
Guzel in  zm agal z rezu ltatom  15,5:4,5. 
Zm agala s ta  M aks Božnik in  K are l Coj- 
ter, rem izirali pa so F ranc Čeh, Boris 
Z idanšek, A ndrej Ratko, M arijan  B ibi- 
janko  in  Ferdo Rip.

Znani m ariborsk i šah ist in  profesor 
na VKŠ dr. Nemec je  ig ral v sredini 
m eseca ja n u a r ja  sim ultanko  p ro ti 15 
študentom  VKŠ in zm agal z rezultatom  
9,5:5,5. Zm agali so Celer, P odjavoršek 
in R ituper, rem izirali pa Bezjak, S teve- 
lič in K rum pak.

Vodna
s k u p n o s t
p o r e č j a
D ra v e

č e s t i t a  
vsem že n am  
ob 
8. mareu

šole sporočajo
IZREDNIM ŠTUDENTOM VIŠJE 

TEHNIŠKE ŠOLE 
V MARIBORU

Torek:
G ospodarsko pravo ob 8. u ri 

K ab ine t III.
1. Na VTŠ so uvedene na se

dežu šole (Sm etanova 18) redne 
govorilne u re  s p redsto jn ik i, p ro 
fesorji in  asistenti, in to  vsako 
prvo  in  vsako tre tjo  soboto v  m e
secu od 13. do 14. ure, razen  v 
m esecih ju liju  in  avgustu.

V ka te rih  predavaln icah  oziro
m a kab inetih  bodo govorilne u re  
za posam ezne predm ete, bo raz
vidno iz objave na oglasni deski 
VTŠ.

Z uvedbo govorilnih u r  bomo 
skušali omogočiti izrednim  sluša
te ljem  sta lne jši k o n tak t s šolo.

2. Izredni š tuden tje  lahko 
oprav ljajo  izpite vsak  mesec m ed 
20. in 25. razen ju lija  in  avgusta.

Za vsak  izpit posebej m orajo 
š tuden tje  oddati ozirom a poslati 
na predpisanem  obrazcu prijavo 
k  izpitu  m ed 25. in zadnjim  dnem  
vsakega m eseca v sek re taria tu  
VTŠ.

3. T isti izredni študentje , ki še 
niso dopolnili 27. le ta  s ta ro sti in 
niso odslužili vojaškega roka, so 
pa sposobni za službo v JLA , m o
ra jo  enako kot redni slušate lji 
op rav lja ti izpite iz p redvojaške 
vzgoje.

Sekretariat VTŠ

Četrtek:
G ospodarsko pravo ob 8. u ri — 

K abine t III.
P o litična ekonom ija ob 10. u ri 

— P redavaln ica  I. (za I. in II. le t
nik)

Z unanja trgovina F L R J ob 
10. u ri — K ab ine t I.

P redvo jaška vzgoja II. (ženske) 
ob 15. u ri — M ladinska soba.

Petek:
Ekonom ika F L R J ob 10. u ri — 

P redavaln ica  II.
D enar ob 10. u r i — K ab ine t I. 
F inance II. ob 10. u ri — K abi

net I.
P redvo jaška vzgoja II. (ženske) 

ob 8. u r i — M ladinska soba.
Sobota:
Osnove knjigovodstva ob 10.30

— P redavaln ica I.
G ospodarska m atem atika  ob

10. u ri — P redavaln ica  II. 
G ospodarska geografija ob 8. u ri

— P redavaln ica IV.
P redvo jaška vzgoja II. (žen

ske) ob 15. u ri — P red av a ln i
ca IV.

RAZPORED IZPITOV V IZRED
NIH IZPITNIH ROKIH NA VKŠ 

(MAREC, APRIL, MAJ)
Izredni izpitni rok  je  vsak  prv i 

teden v mesecu. Izp itn i rok v 
mesecu m arcu  je od 6. do 11. m ar
ca. Rok za p rijav e  je  do 28. fe
b ru a r ja  1961.

Izpitn i rok v m esecu ap rilu  je  
od 3. do 8. aprila. Rok za prijave 
je  do 25. m arca 1961.

Izpitn i rok  v mesecu m aju  je  
od 8. do 13. m aja. Rok za p rijave 
je  do 30. ap rila  1961.

Izpiti iz predm etov: »Kom er
cialno poslovanje« te r  »Tem eljni 
pojm i o držav i in  pravu« v  raz 
poredu niso določeni po dnevih, 
k e r  zarad i obrem enjenosti profe
sorjev  ni mogoče nap re j p redv i
deti točen čas izpitov. Zato se naj 
slušate lji p rijav ijo  v predpisanem  
roku. Z običajnim  razporedom  pa 
bodo pravočasno obveščeni o 
dnevu in  času izpita, ki bo v času 
izrednega izpitnega roka.

Izpiti v izrednem  izpitnem  ro 
ku bodo po naslednjem  razpo
redu:

P ism eni del izpita iz tu jih  je 
zikov (angleški, nem ški, ita lijan 
ski, francoski in ruski) bo zadnjo 
soboto pred  izrednim  izpitnim  
rokom  v predavaln ic i II. ob 9. u ri 
(4. m arca, 1. aprila, 6. m aja).

Izp it iz p redm eta »Ekonomika 
podjetij« bo ob če trtk ih  16. m a r
ca, 13. ap rila  in 18. m aja  1961 ob 
10. u ri v p redavaln ic i I.

R avnatelj 
T ine L ah

tovarna
čev ljev
maribor

n u d i  p e s t r o  i z b i r o  č e v l j e v  

z a  v s a k o g a r

>

OBVESTILO ŠTUDENTOM 
VIŠJE STOMATOLOŠKE ŠOLE 

V MARIBORU

Vpis redn ih  študentov  v II. se
m ester V išje stom atološke šole v 
M ariboru bo v  času od 1. do 4. 
m arca 1961, dnevno od 8. do 
12. u re.

Za izredne š tuden te  iz M aribo
ra, ki so vk ljučeni v ciklus rednih  
vaj, bo vpis v II. sem ester dne
3. m arca 1961 v popoldanskem  
času, od 15. do 18. ure.

R edna p redavan ja  v II. sem e
stru  prično dne 6. m arca 1961 ob 
8. u r i v  predavaln ic i O krajnega 
zavoda za socialno zavarovanje v 
M ariboru.

T ajn ištvo  VSŠ

ČESTITA

SVOJIM ODJEMALKAM  

OB 8. M ARCU

IN SE TO PLO  PRIPOROČA



Nekaj humorja za šalo . . .

Š tuden t p ri fotografu

HUMOR IZ NAŠIH VRST

Iz veselja, da je  položil pogoje, se ga 
je  Janez m alo nasekal. M ehkih  ko len  je  
šel iz gostilne. Ta tren u tek  je  pripeljal 
m im o taksi. U stavil ga je, vstop il in  se 
opotekel proti drugim  vratom , da se je  
znašel na cesti.

— Sila ste  —, pravi tedaj šo ferju , — 
blazno hitro ste  peljali. K oliko  sem  pa  
dolžan?  —

Oče: — A ko  napraviš pogoje, plačam  
vse  tvo je  dolgove.

S in -študen t:  — Tako, ali se naj torej 
učim  samo za svo je upnike?

"S

Š tuden tske  sobe za tisoč d inarjev

Danko N ovak:

ГчVPI
N aš b e o g ra jsk i k o le g a  D an k o  N o

v a k  je  v  »Ježu« o p isa l sv o je  težav e  
ob  v p isu  v  d ru g i se m e s te r  — in  k e r  
so č u s tv u je m o  z n jim , o b ja v lja m o  to  
zgodb ico  tu d i  m i . . .

anes z ju tra j me je  vp raša la  gospo
d in ja :

— Ali veste, Danko, koliki je  
danes?

N ajp re j sem se prestrašil, potem  pa, 
ko sem  se spomnil, da sem  za ta  mesec 
že plačal sobo in  da je  že sredi feb ru 
a rja , sem  dejal pom irjeno:

— Z akaj vprašu je te?
— Zdi se mi, da bi bil čas za vpis v 

se m e s te r . . .
— Saj je  še čas!
— M otite se, m ladenič. Tako vsi m i

slijo  prvo leto. Ali ste  že kupili fo rm u
larje?

— J u tr i  jih  bom kupil.
— P rav, če jih  ju tr i pokupite v k n ji

garnah, toda potem  po trebu jete  še dva 
dni, dokler jih  ne izpolnite in odgovo
rite  na vsa vprašan ja!

K ri m i je  zledenela v  žilah.
— Zaboga, gospa Rada, m enda ven

d ar ne bom m oral odgovarja ti ponovno 
na vsa tis ta  v p rašan ja  kot p ri vpisu na 
fakulteto?

— M orate, sinko!
Začel sem  jeclja ti:
— Ali zopet o socialnem  poreklu  s ta r 

šev . . .  In  o tem, k je  s ta n u je m . . .  in  k je  
sti?

— Toda čem u jih  to  zanim a?
— Gotovo razisku je jo  vpliv  š tu d en t

ske m enze na m lade in te lek tualce . . .
N isem več vzdržal.
— K oliko časa, za vraga, m e bodo 

p regan jali ti k ilom etrsk i form ularji?
— Do konca štud ija , d rag i moj. Ni 

tako  lahko p riti do kvalifikacije . Če bi 
tega ne bilo, bi vsi navalili na univerzo. 
Poznam  nekoga, katerem u so rekli, da 
jem  . . .  Z akaj?

— Ha, m orda ste  od ju n ija  nehali je -

form ularjev  ni izpolnil čitljivo in da 
jih  m ora ponovno iz p o ln iti. . .  Revež je  
zarad i tega opustil štud ij, čeprav  je  bil 
tik  pred  diplom skim ! D anes pa p renaša 
v reče na savskem  pristan išču  . . .

Vdal sem se.
V neki kn jiga rn i sem kupil fo rm u

larje , sem estra ln i list, v d rugi dve p r i
javnici, vplačal DOZ, dobil potrd ilo  o 
p lačevanju  v Podporni fond, m im ogrede 
so mi stisn ili v roke še nekaj p isanih  
vp raša ln ih  pol in kolkov, potem  pa — 
sem  se vrgel na delo.

G aral sem predano  in s poletom  kot 
bruc, ko se p rip rav lja  na izpit iz p red - 
vojaške vzgoje, s katerim  bo začel na 
univerzi, in se m u zdi, da je  od tega 
odvisna vsa njegova usoda. Zvečer je 
bilo vse gotovo.

N aslednjega dne sem sredi d rh a li z 
izpolnjenim i fo rm u larji v rokah  ju r i-  
šal po stopnicah s ta re  fak u lte tn e  s tav 
be, ki je  pod posebno zaščito države 
kot zgodovinska redkost. V ozkem hod
n iku  je  p red  okenci v ladal še hu jši 
kaos kot v Sodobnem gledališču.

Skoro sem  se preb il do v ra t, ko se je  
nenadom a dosto janstveno pojavil s lu -  
žitelj in  se izprsil:

— U m akni se, inteligenca!
N ekaj dek le t je  od s trah u  prebledelo.
— Ne boj se, kolega, takoj bo odšel, 

m i je  šepnil nekdo.
— Kam ?
— P ro d a ja t študentom  fo rm u larje  po 

dvojni c e n i . . .
— Kako?
— Tako — enostavno: k u p u je  jih  v 

kn jig a rn i po p e t d inarjev , tu k a j pa jih  
p rodaja  po kovača. No, p rav i zelenec 
si, da tega ne veš . . .

V tis ti stiski se n i treb a  čuditi, če 
sem  pozelenel, toda m nožica m e je  že 
na ram enih  odnesla v  adm in istra tivno  
svetišče te  hiše, k je r  so nas razvese
ljene uslužbenke pričakale  s p risrčnim i 
vzkliki:

— Stoj! K am  bezljate!
— Ne tlači svojega nosu pod pult!
. . .  Vse n ad a ljn je  se je  razv ijalo  ko t 

v  kakšn i domači film ski kom ediji, k je r  
n ihče ne ve, kdo p ije  in kdo plača! 
Skozi v ra ta  pa so na p rek rasn ih  k rilih  
lebdeli d rug  za drugim  v sobo bodoči 
filozofi, esteti, književnik i in  profe
sorji . . .  v  rokah  v ih teč svoje prijave.

V te j splošni zm edi mi je  nekdo m i
m ogrede prislin il pečat še na čelo.

Tako sem, po predpisih  overjen , zle
te l v drug i sem ester.

I z d a ja : Z veza  š tu d e n to v  Ju g o s la v ije  — 
O dbor v iš jih  šo i v  M a rib o ru , G re g o rč i
čev a  30. Z a lo žn ik : Z aložba  O b zo rja , M a
r ib o r , M a is tro v a  5. V u re d n išk e m  o d b o ru  
so: S ta n k o  G ojč ič , V lado  G olob, S ta n k o  
G rasse lli, B ru n o  M ek ina , M a tja ž  M ule j, 
Ivo  Š tra k l. O d g o v a rja  in  u r e ju je :  V lado 
G olob. U re d n iš tv o : M a rib o r, G re g o rč ič e 
va  u lic a  30. T isk a : M a rib o rsk a  tisk a rn a , 
M a rib o r. Iz h a ja  m esečn o . C ena izvoda 
30 d in . P o š tn in a  p la č a n a  v  g o to v in i. T e
k o č i ra č u n : 604-702-1-167. R o kop isov  n e  
v račam o .

»Dajmo ji diplom o in jo  vzemimo za 
sekretarko.«

. . .  in malo zares!
Iz »Livarja«, časopisa M ariborske 

livarne

Vsem članom  kolektiva spo
ročam o žalostno vest, da je  po 
k ra tk i in m učni borbi z eko
nom skim i enotam i prem inil ce
n jen i in  m nogokrat zaželeni 
naš ljub ljen i

DOBIČEK
(Višek)

Od dragega pokojnika smo 
se poslovili 3. sep tem bra 1960. 
Ob slovesu se ga še en k ra t 
spom injam o, saj smo ga vselej, 
kad a r je  prišel m ed nas, sp re
jeli z odprtim i rokam i. Vsem, 
ki so kakorkoli p rispevali za 
njegovo nam  p rije tno  in  v e
selo družbo, lepa hvala!

Zaposlenim  ostalim  iskreno 
sožalje!

Pojdim o tiho  mim o tega. NAGRADNI NATEČAJ
Uganite, kaj predstavlja ta slika znanega slovenskega slikarja in kakšen bi 

naj bil naslov slike.
Odgovore pošljite do 15. marca na naslov »Katedra«, uredništvo Gregorčičeva 

ulica 30. Trije pravilni odgovori bodo nagrajeni s po 500 dinarji.

»Študiram  z deklico.«
»Jaz tud i še nisem  položil nobenega  

izpita.«

D olgoletni absolvent kn jiževnosti je  
pisal očetu: »Zopet m oram  nadaljevati 
štud ij, ker to, kar sem  se do sedaj na 
učil, ne velja  več. Izšel je  novi pravo
pis in  m oram  zopet od začetka.«

Č lovek se uči, dokler je  živ. Š tuden t 
živi, ko se ne uči.

SONCE N A  IZPITU !
Padlo je  15. februarja  1961 ob 8.04!

O ČITEK
»Vidiš, kakšen  si! Zaradi n je  si š tir i

kra t odstopil od izpita, zaradi m ene pa 
samo dvakrat.« Vodoravno: 1. slavni nem ški fizik in 

kem ik (W alter), 7. stopn jevan je  (v po
etiki), 14. svetovnoznani rudn ik  živega 
sreb ra  v Španiji, 16. človek v pozni živ
ljen jsk i dobi, 17. lakota, 18. oranje, 20. 
jezero na F inskem , 21. francoski depar- 
tem ent (glavno m esto Bourg), 22. n a j-  
trag ičnejši lik  iz sta rogršk ih  dram , 24. 
d ržavni proračun, 25. francoski p ripo
vednik  — G ustave (»Gospa B ovary je- 
va«), 27. reka v južno ita lijansk i po k ra
jin i Lukaniji, 29. m esto v Indokini ob 
reki Mekong, 30. tonovski način, 32. na 
ru d ah  bogata srbska gora, 34. vzdevek 
G oethejeve m atere, 35. p reda l v bančni 
zakladnici, 36. živalski krog, 38. zmes 
azbesta in cem enta za pokrivan je  streh ,
40. im e sovjetskega d ržavn ika M ikojana,
41. selekcija, izbor.

Navpično: 1. d iv ja  gorska p lem ena v 
Asam u (lovci na glave), 2. popularni 
am eriški p ian ist in  vodja slovitega o r
k es tra  (Duke), 3. dom ača zdrav ilna ra s t

lina, 4. predlog, 5. sm učarsko d ruštvo  
(kr.), 8. znak za »loco sigilli«, 9. hoditi, 
10. sloviti francoski slikar, sou tem elji- 
te lj im presionizm a — Edouard (»Zajtrk  
na prostem«), 11. g ršk i d idak tičn i pe
snik, av to r pesn itve »Phainom ena«, 12. 
kam enina, 13. starogrško  im e za p r i
padnika nom adov v jugovzhodni E vropi 
in  cen tra ln i Aziji, 15. astm a, 19. indu
s trijsk i k ra j v S avin jsk i dolini, 22. s ta 
roslovansko pivo, 23. staro rim sk i h išn i 
bogovi, 25. konec (lat.), 26. začetnice 
slov. p isa te lja  in  public ista  (Kom edija 
sedanjosti), 27. v  današn ji m etrik i n a -  
g lašeni del stopice, 28. žensko ime, 30. 
v  rim skem  bajeslov ju  duhovi u m rlih  
svojcev, 31. časovne enote (tudi reka  v  
podzem lju v bajeslovju), 33. k ra tice  ju 
goslovanskega civilnega le talstva, 35. 
p ripadn ik  jugoslovanskega naroda, 37. 
srboh rva tsk i predlog, 39. začetnici ve
likega francoskega n a tu ra lis ta  (»G erm i- 
nal«).

8


